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Slovo na úvod 
Milí přátelé, čtenářky a čtenáři!
Minule se ujala úvodního slova nová předsedkyně Asociace polio PhDr. Marcela Stránská se struč-

nými plány na nejbližší období. Dnes se můžeme podívat, jak se tyto záměry daří plnit. S potěšením 
můžeme říct, že výbor AP pracuje dle plánu. A že toho nemá málo, je možné se přesvědčit při čtení zá-
pisů z výborových schůzí. Mnoho napovídají i další články, ze kterých je vidět, že asociace žije, obrnáři 
nezahálejí, rádi organizují nová a nová setkání, a zapojují se do nejrůznějších akcí.

V každé činnosti, naši asociaci nevyjímaje, zásadní roli hrají finance. V tomto bodě máme dobré 
zprávy. Uspěli jsme v dotačním systému obou oslovených ministerstev (zdravotnictví i kultury), navíc 

– a to poprvé – jsme získali prostředky z Úřadu vlády. Je to zásluha paní předsedkyně, která jednotlivé 
projekty zpracovává a předkládá. 

Již nyní se dočtete v zápisech z jednání výboru o dalších předložených projektech. 
Neméně důležitou je i oblast prezentace Asociace polio. Představili jsme se v rámci setkání pacient-

ských organizací, zúčastnili jsme se víkendového setkání slovenských obrnářů v Piešťanech, ze kterého 
vyplynuly další plány nejrůznějších aktivit, mimo jiné v rámci EPU. Proběhlo jednání s novým ředitelem 
SLL Janské Lázně ohledně spolupráce. O všem se dočte v našem Zpravodaji.

Už teď se všichni těšíme na akce organizované samotnými obrnáři – setkání obrnářů v Hálově mlý-
ně, ve Velkých Losinách, a na akce, které připravila AP – rekondice v Sezimově Ústí, Janských Lázních 
nebo v Klimkovicích a samozřejmě na Festival Obrnáři obrnářům a o obrnářích v Janských Lázních. 
Zde opět proběhne shromáždění všech členů Asociace polio. Budeme si moct společně říct, co se nám 
povedlo, co je třeba vylepšit. Budeme rádi, když nám řeknete své podněty, nápady a třeba i kritiky, jak 
naši činnost zlepšit.

Redakce

O čem jednal výbor Asociace polio
10. 12. 2016 Centrum AP Na Skalce 
Program schůze
 • Změna stanov – obnovení kontrolní komise
 • Sponzoring
 • Vyúčtování 
 • Rekondice
 • Slavnostní předvánoční setkání členů AP 

s  kulturním programem a  „exhibicí“ prací 
členů AP

 ▶ B . Doležalová podala zprávu o bazénu v Praze 
11 a možnosti pravidelného plavání . M . Strán-
ská navrhla společnou zkušební návštěvu zá-
jemců v tomto bazénu po novém roce .

 ▶ M . Stránská připomenula nedostatek ve  Sta-
novách AP – chybí revizní komise . Navrhuje 
změnu v  textu Stanov vložením nového 
článku „Revizní komise“, pořadí dalších člán-
ků od č . 15 posunout, takže ve Stanovách AP 
bude uvedeno 18 článků . Návrh i vložený text 
byl odsouhlasen přítomnými členy výboru .

 ▶ Městskému soudu bude podána změna Sta-
nov AP, v jarním vydání Zpravodaje se uveřejní 
výzva k negativní volbě navržených tří kandi-
dátů do revizní komise, jména zvolených členů 
budou uložena do listin v spolkovém rejstříku . 

Výbor se usnesl doporučit členům tyto kandi-
dáty: M . Plašil, V . Tobiáš, J . Zeminová . 

 ▶ V . Tobiáš se představil výboru jako kandidát 
do revizní komise .

 ▶ Výbor se usnesl požádat při současné nee-
xistenci revizní komise o vypracování vyúč-
tování roku 2016 a dotací roku 2016 M . Plaši-
la, V . Tobiáše, J . Zeminovou .

 ▶ Zprávy členů výboru k  rekondicím v  roce 
2017: E . Chadima podal zprávu o  změnách 
možností rekondice v Klimkovicích, zjistí zá- 
jem členů AP . L . Bradová navrhuje rekon-
dici v Piešťanech za celkem přístupné ceny, 
H . Opravilová možnost rekondice v Deštné, 
B . Svoboda další rekondici v Sezimově Ústí, 
V . Hesounová ve Mšeném . 

Další zprávy členů
 ▶ O srazu obrnářů – seniorů informovala V . No-

votná . B . Svoboda navrhl přesunout sraz se-
niorů na jarní termín v teplejším počasí . 

 ▶ E . Přibylová informovala o  akcích obrnářů 
v Ostravě . 

 ▶ L . Zušťáková uvedla účast divadélka Verva 
na  přehlídce amatérských divadel Kaškova 
Zbraslav .
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 ▶ L . Bradová seznámila výbor s novými taxami 
v lázeňském domě Terra v Janských Lázních .

 ▶ J . Šebestová oznámila pro rok 2017 změny 
ve finančních záležitostech AP (nová banka) . 

 ▶ E . Chadima a  M . Stránská: s  vedením stát-
ních léčebných lázní Janské Lázně bude ofi-
ciálně smluvně uzavřen pronájem kolonády 
pro Festivaly OOO . 

18. 2. 2017 Centrum AP Na Skalce
Program schůze
 • Aktuality za období leden 2017
 • Bankovní účty spolku
 • Výsledky revize hospodaření za rok 2016
 • Zasedání EPU 2017 
 • Žádost o dotaci od Asociace polio
 • Stanovy
 • Náměty členů výboru

 ▶ Vyúčtování dotací za rok 2016 AP bylo podá- 
no v lednu . V letošních dotacích jsme postou- 
pili do 2 . kola . 

 ▶ Spolku chybí korespondence s  Evropskou 
unií polio (EPU) . M . Stránská vyzvala výbor 
k vyhledání osobních poznámek pro rekon-
strukci dokumentů . V případě EPU bude po-
žádán předseda slovenské AP o spolupráci 
v dokumentaci .
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 ▶ Bude zahájeno jednání o postavení AP v EPU, 
podle výsledku jednání rozhodne výbor 
o eventuálním vyslání zástupce v tomto roce .

 ▶ T . Kubicová žádá pro 4 . setkání obrnářů 
ve Velkých Losinách udělení dotace . Výbor 
po  rozpravě pověřil předsedkyni vypraco-
váním odpovědi: nelze dělit státní dotace, 
uzavřené smlouvy to nedovolují . Z rozpravy 
E . Chadima navrhl Velké Losiny pro příští rok 
jako jednu z možností pro rekondiční pobyt 
(při dodržení všech podmínek) . 

 ▶ E . Chadima k Festivalu OOO 2017: příprava 
probíhá ve spolupráci s vedením Janských 
Lázní, podmínky budou, zdá se, stejné jako 
v předchozích letech . 

 ▶ J . Šebestová podala zprávu o účetnictví AP 
a  seznámila přítomné s  výsledky kontro-
ly zastupující revizní komise; informovala  
o  zavedení účtu u  UniCreditBank místo 
ČSOB, takže opět máme dva elektronicky 
vedené účty .

 ▶ M . Plašil jako zastupující předseda RK shrnul 
průběh revize a konstatoval ztrátu .

 ▶ Ing . M . Cejnar, vedoucí penzionu Sola Fide, 
požádal o  konzultaci AP při připravované 
rekonstrukci koupelen pro vozíčkáře . Výbor 
doporučil B . Navrátila .

 ▶ E . Chadima navrhl pravidelné uvádění spon-
zorů ve Zpravodaji .

 ▶ H . Opravilová seznámila s přípravou rekon-
dice v Janských Lázních v září t . r . 

 ▶ Výbor rozhodl, že podle vnitřních předpisů 
AP může být doprovodem pro účastníky 
rekondičních pobytů pouze držitel průkazu 
ZTP, nikoli ZTP/P .

 ▶ M . Langmeierová sepíše ohlas AP na  pláno-
vané znovuzavedení poplatku 100 Kč za den 
hospitalizace .

 ▶ M . Stránská vznese dotaz pojišťovnám 
ohledně nových poplatků za ubytování v JD 
a LD, uveřejněných na webových stránkách 
lázní v Janských Lázních .

 ▶ Nová verze Stanov AP bude zaslána členům 
výboru a po jejich případných poznámkách 
bude definitivní verze zaslána na MS Praha 2 .

22. 4. 2017 Centrum AP Na Skalce
Program schůze
 • Kontrola plnění úkolů
 • Aktuality za minulé období

 • Kontrolní a revizní komise, změna Stanov
 • Stížnosti, připomínky, žádosti
 • Náměty členů výboru
 ▶ Kontrola hospodaření za rok 2016 byla ode-

slána na  MZ ČR . Zároveň se stala součástí 
Výroční zprávy, která byla urychleně vy-
pracována jako vyžádaná příloha k podání 
žádosti o  účast v  Adventních koncertech 
2017 . Děkujeme Janě Zimové za  upozorně-
ní na tuto možnost . V  této souvislosti bylo 
požádáno o  částku 300  000 Kč – na  nákup 
elektrického skútru, který by byl k dispozici 
v  Janských Lázních, na  dobrovolníky jako 
doprovody na  rekondice pro naše členy, 
kteří by již účast samostatně nezvládli . 

 ▶ Výroční zpráva byla výborem per rollam 
odsouhlasena a je zveřejněna na webových 
stránkách AP . Bude také předána na MK ČR, 
MZ ČR, Úřad vlády a na Městský soud k zápi-
su do veřejných listin .

 ▶ Pro letošní rok nám byly poskytnuty dotace 
z  MK ČR na  Festival OOO ve  výši 36  000 Kč, 
z MZ ČR na Zpravodaj 42 000 Kč a na  rekon-
dice 200 000 Kč, od Úřadu vlády na administ-
rativní zázemí AP ve výši 75 435 Kč . Příspěvek 
na rekondice byl již E . Chadimou zapracován 
do jednotlivých rozpočtů a předán vedoucím . 

 ▶ Mohli bychom také požádat o dotaci z ČEZ, 
která je v  současnosti na  oficiálních webo-
vých stránkách vyhlášena . Prosíme o návrhy 
v jaké výši a na jaký účel . 

 ▶ V kulturním centru AP byla provedena revi-
ze elektřiny vzhledem k přidělení finančních 
prostředků z Úřadu vlády na nárokované in-
fratopení . Zdá se, že jejich pořízením ušetří-
me na elektřině . M . Stránská navrhla nákup 
a instalaci provést ve 2 . polovině roku .

 ▶ M . Stránská se zúčastnila dvoudenní konferen-
ce pořádané NRZP a spolky vzácných nemocí . 
Přednesla náš problém ohledně poplatků v Lá-
zeňském domě a  Janském Dvoře v  Janských 
Lázních . Doporučeno řešit tuto záležitost přes 
jednotlivé zdravotní pojišťovny, které s lázněmi 
uzavírají smlouvy . Nejprve je však nutné zjistit, 
zda jsou platby skutečně vyžadovány .

 ▶ Předsedkyně M . Stránská a  1 . místopřed-
seda Emil Chadima se zúčastnili setkání 
pacientských spolků s  náměstkyní MZ ČR . 
Podařila se prezentace AP, záznam je uložen 
na webových stránkách ministerstva .
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 ▶ Předsedkyně AP byla pozvána slovenskou 
AP na oslavu 25 . výročí jejího založení kona-
né ve dnech 5 . až 8 . 5 . 2017 .

 ▶ V Janských Lázních se od 1 . 4 . 2017 ujal funk-
ce nový ředitel Ing . Jiří Rampouch . U příleži-
tosti rekondice, konané v květnu v Janských 
Lázních, bude vedení AP jednat o uzavření 
smlouvy o spolupráci SLL a AP .

 ▶ Po  odsouhlasení změny Stanov (doplnění 
kontrolní a  revizní komise) členy výboru, 
byly Stanovy podány na Městský soud v Pra-
ze . Městský soud však Usnesením požaduje 
souhlas se změnou shromážděním všech čle-
nů . Vzhledem k tomu, že kontrolní a revizní 
komise de facto i nadále pracuje (ve složení  
V . Tobiáš, M . Plašil a  J . Zeminová), jde z  na-
šeho pohledu pouze o  písemné doplnění 
Stanov o  text o  existenci kontrolní a  reviz-
ní komise, který z nich byl vypuštěn . Proto 

předsedkyně M . Stránská navrhuje vyhlásit 
hlasování per rollam členy Asociace polio 
v  jarním Zpravodaji . Bude stanovena lhůta, 
do které mohou členové AP vyjádřit nesou-
hlas . Výbor AP odsouhlasil předsedu voleb-
ní komise, Ing . Petra Velebu .

 ▶ H . Opravilová navrhla zakoupení skartovačky 
na papír, která by byla potřeba k likvidaci účet-
ních dokladů po uplynutí archivační lhůty .

 ▶ Organizátoři rekondičních pobytů nahlásili 
počty účastníků, případně volná místa .

 ▶ M . Langmeierová informovala o dopisu prezi-
dentovi ČR v reakci na jeho prohlášení o zno-
vuzavedení poplatku za  pobyt v  nemocnici .  
E . Chadima navrhl úpravu, zkrácení textu .

 ▶ L . Zušťáková: divadelní soubor VERVA, který 
vede, získal čestné uznání na  Pražské pře-
hlídce amatérského divadla POPAD 2017 
za hru „Boží mlýny“ . Je to jejich původní hra .

Doplnění stanov 
Vážení přátelé, v  průběhu minulého roku bylo 
členy asociace poukazováno na  to, že ve  Stano-
vách AP chybí kontrolní a  revizní komise . Kont-
rolní a revizní komise byla ze Stanov, schválených 
výborem 21 . 5 . 2016 na  základě pověření člen-
skou schůzí AP, předsedou AP vypuštěna (nový 
Občanský zákoník umožňuje neexistenci kont-
rolní a revizní komise, to bylo také na schůzi členů 
24 . 9 . 2016 vysvětleno) . Během roční činnosti vý-
boru se ukázalo, že nezávislá kontrolní a revizní 
komise je pro AP potřebná (mj . v oblasti kontroly 
vedení účetnictví, dotací AP, také v rozhodování, 
např . o textu v Kapitole 2, čl . 4, odst . 1 Stanov AP) . 

Proto výbor výzvou v tomto Zpravodaji navr-
huje členům hlasováním doplnit platné Stanovy 
AP obnovením kontrolní a  revizní komise: v  Ka-
pitole 4 samostatným článkem 15; upravením 
Stanov, kde je potřeba v  textu kontrolní a  reviz-
ní komisi logickydoplnit (Kapitola 2, čl . 4, odst . 1,  
Kapitola 2, čl . 7, odst . 4, Kapitola 3, čl . 10, odst . 
1, čl . 11, odst . 1, 2, 3, 4, 5, čl . 12, odst . 4f, odst . 10,  
čl . 13, odst . 3, čl . 14, odst . 2f, článek 15, odst . 1 až 5) . 

V souvislosti s nutností doplnit počet členů 
výboru AP na plný počet, navrhuje výbor pro 
volební období 2015 – 2019 volbu kooptované-
ho člena pro zahraniční kontakty asociace . 

Vyzýváme vás tedy k  písemnému hlasování 
per rollam (korespondenčně, mailem) vašeho ne-
souhlasu k navržené úpravě současných Stanov 

AP . Jde o tzv . negativní hlasování, kdo nesouhlasí 
se změnou Stanov, s některým navrženým kandi-
dátem, pošle své stanovisko . Pokud souhlasí, ne-
odesílá nic . Tato forma hlasování se nám osvěd-
čila již u minulé volby, neboť šetří vaše finanční 
prostředky a síly při odesílání hlasovacího lístku . 

Pokud s  navrženou změnou, s  některým 
z  navržených kandidátů, nesouhlasíte, nebo 
máte jiné návrhy, napište na adresu předsedy 
volební komise ing .  Petra Veleby, Petýrkova 
1952, 148  00 Praha 11, případně na  jeho mail: 
petrveleba@volny .cz, nejpozději do 31 . 7 . 2017 . 
Nebude-li hlasovací lístek připomínkován 
u předsedy volební komise, souhlasíte s kandi-
dátkou tak, jak je předložena . O výsledku voleb 
vás budeme informovat na  webových strán-
kách (www .polio .cz), na  shromáždění všech 
členů 22 . 9 . 2017, v příštím Zpravodaji AP . Dopl-
nění Stanov o kontrolní a revizní komisi .

Seznam kandidátů do: 
 ▶ výboru AP  

• Ing . Miroslav Novosad, CSc ., Těrlicko 
 ▶ kontrolní a revizní komise  

• Václav Tobiáš, Kladno  
• Milan Plašil, Praha 11  
• Jana Zeminová, Praha 9 

PhDr. Marcela Stránská, předsedkyně AP
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Změna adresy 
Členka výboru MUDr. Hana Opravilová se přestěhovala z Hradce Králové do Prahy .
Nová adresa: MUDr . Hana Opravilová, Smetáčkova 1485/4, 158 00 Praha 5-Stodůlky, 
nové číslo pevné linky: 233 321 388 .

Hospodaření za rok 2016
Dne 28 . ledna 2017 proběhla revize hospodaření Asociace polio členy AP ve složení Milan Plašil, 

Václav Tobiáš, Jana Zeminová a tajemnice AP Jaroslava Šebestová . Členové navázali na předchá-
zející kontrolu provedenou za  rok 2015 . Provedli kontrolu všech účetních dokladů za  rok 2016 
a dále provedli kontrolu bankovních účtů a pokladny . Členové AP nezjistili žádné závady . Vedení 
veškeré dokumentace odpovídá zákonům o účetnictví . Předmětem revize byl stav finanční hoto-
vosti na jednotlivých účtech a v pokladně .

Hospodaření s finančními prostředky za rok 2016 

Příjmy

Příjmy od daně z příjmů osvobozené:

Členské příspěvky  101 842,00 Kč 

Sponzorský dar  20 000,00 Kč 

Příjmy, které nejsou předmětem daně z příjmů: 

Dotace MK ČR  42 000,00 Kč 

Dotace MZ ČR  35 000,00 Kč 

Příjmy zdaněné srážkovou daní:

Úroky BÚ  135,48 Kč 

Ostatní příjmy: 

Platby od účastníků rekondičních léčebných pobytů  576 272,00 Kč 

Vratka EPU (Evropská polio unie)  1 319,20 Kč 

Příjmy celkem  776 568,68 Kč 

Výdaje

Poštovné, kopírování*  1 883,00 Kč 

Poplatky za vedení BÚ  7 070,55 Kč 

Náklady kulturně společenského centra*  70 034,00 Kč 

Cestovné výboru AP  7 696,00 Kč 

Kulturní výdaje  18 716,00 Kč 

Léčebné rekondiční pobyty  576 709,00 Kč 

Náklady na Festival OOO*  21 633,00 Kč 

Zpravodaj AP*  71 305,00 Kč 

Nájem a energie kulturně společenského centra AP*  24 701,00 Kč 

Poplatek EPU (Evropská polio unie)  3 742,75 Kč 

Srážková daň z úroků  8,18 Kč 

Výdaje celkem  803 498,48 Kč 

* Částečně hrazeno z dotací poskytnutých MK ČR a MZ ČR



Či
nn

os
t A

so
ci

ac
e 

po
lio

8

Opakované upozornění
V kartotéce Asociace polio jsou nadále členové, kteří nemají zaplacené členské  

příspěvky nejen za poslední dva roky, ale i za více let. Pokud nezaplatí i za tento rok,  
Zpravodaj jim již od příštího čísla nebudeme posílat.

Pokud chcete neprodleně uhradit chybějící členské příspěvky, obraťte se na naší tajemnici:
Jaroslavu Šebestovou na sekretariát AP, mobil 728 119 174, e-mail: asociacepolio@seznam.cz

Svolání shromáždění všech členů AP
Výbor Asociace polio se sídlem Jabloňová 2891/2, 106 00 Praha 10 svolává shromáždění 

všech členů, které se uskuteční v sobotu dne 23 . září 2017 od 10 .00 hodin v Malém sále Janského 
dvora SLL Janské Lázně .

Program: 
1 . Zahájení . 
2 . Schválení zapisovatele a ověřovatele zápisu . 
3 . Informace o činnosti za poslední období (v roce 2016 a dosavadní činnost v roce 2017) . 
4 . Schválení výroční zprávy a účetní závěrky hospodaření za rok 2016 – viz webové stránky AP,  

schválení zprávy o hospodaření . 
5 . Plány na rok 2018 . 
6 . Diskuse, přijetí usnesení, závěr . 

Registrace členů AP začíná v 9:30 h . Účastnit se mohou všichni členové, i neaktivní (neplatící), 
ale ti nemohou volit . Členům nepřísluší náhrada nákladů, které jim vzniknou v souvislosti s jejich 
účastí na shromáždění všech členů AP .

S ohledem na potřebu usnášeníschopnosti členské schůze prosíme o osobní účast, případně 
o zastoupení jinou osobou, k čemuž lze využít níže uvedený formulář plné moci .

Za Asociaci polio předsedkyně PhDr. Marcela Stránská

PLNÁ MOC

Já, níže podepsaný člen Asociace polio, zmocňuji tímto paní/pána: 

……………………………………… .………………………………………………………… .……………

k zastupování včetně hlasování na shromáždění všech členů AP, konané 23 . září 2017 .

Dne ………………… .………………… .  ………………………………………………………
      jméno a podpis zmocnitele

Zmocnění přijímám v plném rozsahu .

Dne ………………… .………………… .  ………………………………………………………
      jméno a podpis zmocněnce

Vyplněnou Plnou moc zašlete na sídlo Asociace polio – Jabloňová 2891/2, 106 00 Praha 10, případně odešle-
te od zmocnitele a se souhlasem zmocněnce na e-mailovou adresu sekretariátu: asociacepolio@seznam .cz .
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Kulturně společenský festival Obrnáři obrnářům a o obrnářích 2017 
Zveme vás na tradiční festival do Janských Lázní 22. až 24. září 2017. 
Festival připravujeme s podporou a pod záštitou Ministerstva kultury ČR, Státních léčebných láz-
ní s . p . Janské Lázně a Městského úřadu Janské Lázně . 

Pátek 22. září

Příjezd účastníků na Festival 2017, neformální setkání

9 .00 h Kolonáda: Otevření Výstavy archivních fotografií členů AP

10 .00 h Sola Fide: Schůze výboru Asociace polio 

18 .30 h Kolonáda: Volné vystoupení pacientských kapel

Sobota 23. září

Kolonáda: Výstava Vladimíra Vondrejse Portréty

10 .00 h Janský dvůr, Malý sál: Oficiální zahájení Festivalu OOO, Shromáždění všech členů Asociace polio

14 .00 h RELAX u kolonády, Dolní promenáda: Kulturně zábavné odpoledne s Polio Melody Band 

19 .00 h Kolonáda: Společenský večer s produkcí Vosa Bandu, k tanci a poslechu hraje Miroslav Vosáhlo 

Neděle 24. září

10 .00 h Sola Fide: Schůze výboru Asociace polio 

Volný program • Přátelská setkání • Odjezd účastníků Festivalu 2017

Drobné změny vyhrazeny .  
Vstup na všechny akce v rámci Festivalu jsou pro členy Asociace polio zdarma .

Pozvání
Kulturní referentka SLL Janské Lázně paní Irena Korytářová nás ve státní svátek 28 . 9 . zve na  

Kulinářský den sv. Václava.
Celodenní akce plná lákavých dobrot . Ve stáncích na kolonádě můžete ochutnat z kuchařské-

ho umění místních restaurací, najdete stánky s regionálními potravinami a výrobky od místních 
farmářů . Hudební program na podiu .

Setkání s pacientskými organizacemi
Pacientské organizace jsou velmi důležité 

nejen pro lékaře, ale pro nemocné a postižené . 
Lidé s nemocí v tom nejsou sami, předávají si 
rady, zkušenosti a dostávají poradenství v ob-
lasti legislativy i dalších . Takové sdružení dává 
něco, co žádný lékař nedokáže .

Dne 30 . března 2017 proběhlo na  půdě Mi-
nisterstva zdravotnictví ČR další z pravidelných 
čtvrtletních setkání se zástupci pacientských 
organizací pod patronací náměstkyně Lenky 
Tesky Arnoštové . Za  naši Asociaci polio se ho 
poprvé zúčastnili předsedkyně PhDr .  Marcela 
Stránská s 1 . místopředsedou Emilem Chadimou . 
Byli jsme pozváni na základě urgence a ohlášení 
nového vedení a tím i e-mailových adres .

Kromě představení lékové interakce a  pro-
jektů Státního ústavu pro kontrolu léčiv zá-
stupkyní ředitele SÚKL, paní Mgr . Ireny Storové, 

zástupci pacientských organizací se také dozvě-
děli, v jaké fázi se nachází projekt FORUM a byly 
zde prezentovány výstupy z pracovních skupin .

Hlavním řečníkem byl MUDr .  Štěpán Svači-
na, předseda České lékařské společnosti Jana 
Evangelisty Purkyně, který hovořil o  možnos-
tech spolupráce pacientských organizací a od-
borných společností . 

V  rámci diskuse po  jeho přednášce vystou-
pila naše předsedkyně PhDr . Marcela Stránská:

„Chtěla bych vám při této příležitosti předsta-
vit naše vzácné společenství . Jsem tady za  po-
slední generaci lidí, kteří jsou postižení po polio 
a  myslím si, že by bylo dobré, kdybychom se 
mohli nějakým způsobem prezentovat . Tím, že 
jsme už poslední a za námi už nic není, díky tomu, 
že byla eradikována poliomyelitida, tak bychom 
hrozně rádi nabídli svoje zkušenosti a naši služ-
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bu . Protože zjišťujeme, že dnes už polio pro lé-
kaře vůbec nic neznamená . Běžně mi lékař, přes-
tože půl hodiny rozprávíme a říkáme si o našich 
průběžných problémech, napíše DMO a  vůbec 
nechápe, co já mu povídám . Takže pokud byste 
měli zájem, Asociace polio je připravena .“ 

Hlavně proto, kdy v  současné době se mů-
žeme obávat velkého nebezpečí návratu dět-
ské obrny díky stěhování národů, myslím si, že 
tato republika by měla být připravena . 

Na  její vystoupení reagoval pan Svačina: 
„Kdysi na  těch letních setkáních byl vždycky 
zván zástupce neurologické společnosti a  jed-
nalo se o některých neurologických diagnózách . 
A máte pravdu, že tato diagnóza tam nebyla ni-
kdy pozvána . Na tom je vidět, že je to díky pa-
cientským organizacím ve světě a to sem přišlo 

ze západu . Ve světě a i tu v Čechách pacientské 
organizace hodně stimulují farmaceutický prů-
mysl . Vy jste případem nemoci, kdy rehabilitač-
ní léčba je jediná možná, a v podstatě to není 
tak atraktivní z  hlediska farmakoterapie nebo 
inovativní farmakoterapie, protože v  tuto chví-
li se léky vyvíjejí na  něco, co bude významné 
v dalším desetiletí a vaše nemoc skutečně mizí, 
takže je to logické, kam se investuje . Můžu se 
pokusit, aby pozvali vaše zástupce mezi ty neu-
rologické diagnózy a proběhlo tam setkání . Jak 
říkám, není to správné, mohlo by to být podle 
vašich potřeb .“ 

Setkání bylo nahráváno a záznam naleznete na:  
https://www .youtube .com/watch?v=TfK89yivA1Y

www.mzcr.cz

25 let Asociace polio v SR
Naše sesterská organizace Asociace polio v  SR slaví letos významné jubileum. V  srpnu 
uplyne 25 let od jejího založení. Tomuto výročí se budeme věnovat i v další rubrice Zpra-
vodaje. Na úvod dvě gratulace, dále pokračujeme vzpomínkou na založení a přehledem 
činnosti AP v SR. 

Gratulace
Vážení přátelé,

25 let trvání slovenské Asociace polio není vlastně ani málo, ani moc. Ale všechno je na světě relativní 
– 25 let ve srovnání s historií lidstva není nic než kapka v moři, přitom v poměru k lidskému životu je to 
doba velmi podstatná a představuje více než třetinu života. Za 25 let člověk nabude značné zkušenos-
ti a získá mnoho vědomostí, proto vám k jejich zužitkování do dalšího čtvrtstoletí přeji hodně elánu 
a radosti a obrnářské soudržnosti. Vždyť v našem případě jde o poslední třetinu, tu nejdůležitější, a co 
je podstatné, nikoli ve prospěch vlastního já, ale ve prospěch druhých. S potěšením vás tedy zdravím 
v roce 25. výročí založení asociace a řadím se s členy výboru české Asociace polio do symbolického 
zástupu gratulantů, abych tak vyjádřila velký dík za dlouholetou vzájemnou spolupráci a podporu. 

PhDr. Marcela Stránská, předsedkyně Asociace polio

Narodeninový pozdrav od Európskej únie polio
Bol som veľmi potešený, keď ma Štefan Grajcár požiadal napísať pár slov pri príležitosti osláv 25. výro-
čia Asociácie polio v Slovenskej republike. Dosiahnuť takúto métu je obrovský úspech, mnohí sa o to 
pokúšajú – vám sa to podarilo a vidím, že spomedzi všetkých kráčate od úspechu k úspechu. Je niekoľ-
ko málo členských organizácií v EPU, ktoré sú tu dlhšie, ale žiadna z nich nepreukazuje takú dynamiku, 
akú vidím prichádzať zo Slovenska. Vaša skupina aktívne vyhľadáva a pomáha tým, ktorí prekonali 
polio, nielen na Slovensku, ale rozširuje svoje úsilie aj do susedných krajín. Príklad, ktorý ukazujete, si 
berú ďalší vo východnej Európe, až v ďalekom Gruzínsku či v susednom Rakúsku, čo im umožňuje po-
skytovať nádej pre mnohých žiť svoj život kvalitne a nezávisle. EPU bola viac ako potešená, keď sa vaša 
organizácia uchádzala o prijatie za člena, sme teraz hrdí na to, že vás môžeme nazývať členmi a pria-
teľmi; a Slovensko môže byť hrdé na prácu, ktorú váš zástupca robí pre Radu EPU. Tak všetko najlepšie 
k vášmu výročiu a mnohým ďalším, ktoré ešte prídu, keďže EPU a Slovensko budú spoločne pracovať, 
aby pomáhali obrnárom, nech žijú kdekoľvek. 

John R. McFarlane, Prezident, Európska únia polio
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Spomienka na založenie 
Hm, ani sme sa nenazdali a už tu máme štvrť- 

storočie našej Asociácie polio v SR . Z asociácie 
je už dospelá, na vydaj pripravená organizácia . 
Vyrástla z plienok, dospela a pokračuje v nača-
tej ceste . Aké boli jej začiatky?

Písal sa rok 1992 . Bol to posledný rok pred osa-
mostatnením Slovenska . To znamenalo, že bolo 
treba hľadať slovenské možnosti liečby nás, obr-
nárov – poliomyelitikov, ktorí sme dovtedy na-
vštevovali Janské Lázne alebo Veľké Losiny v bý-
valom Československu . To sa podarilo a  prvým 
kúpeľným mestečkom slovenských obrnárov sa 
stali ešte v roku 1998 Rajecké Teplice . Bola to veľ-
ká zásluha tamojšej pani primárky MUDr . Emílie 
Gazdíkovej . Ona nám vytvorila tie najoptimálnej-
šie podmienky na  našu liečbu . Podriadila tomu 
všetky možnosti, ktoré kúpele mohli poskytnúť . 
Neskôr sa spolu s ňou presunulo centrum liečby 
obrnárov do  Trenčianskych Teplíc, kde pôsobí 
dodnes . Hoci zázraky s nami už nedokázala robiť, 
najviac nás liečil jej výnimočný prístup k nám .

Okrem kúpeľnej starostlivosti bolo treba 
dať dohromady obrnárov žijúcich na Slovensku . 
Pretože väčšina z  nás sa poznávala už v  spomí-
naných Janských Lázňach, kde sme fungovali 
ako veľká československá skupina a doma sme 
sa nekontaktovali . K tomu malo prispieť založe-
nie špecifickej organizácie na podporu obrnárov 
a  spríjemnenie ich spoločného osudu . Stalo sa 
tak v lete v roku 1992 v Sielnici . Tu na prvom sociál- 
no-rehabilitačnom kurze určenom pre obrnárov 
bola založená Asociácia polio v SR (AP v SR) . Jej 
hlavný cieľ vyjadrujú slová zakladajúceho pred-
sedu, Dr .  Jozefa Tlamku k  nám obrnárom: „Ide 
o to, aby ste mali pocit istoty, že je tu niekto, kto 
nám chce, vie a má snahu pomôcť v ďalšom živo-
te… Záleží predovšetkým od vás, ako dokážete 
zužitkovať informácie, ktoré vám poskytujeme“ . 
Jozef, ako sme ho dôverne oslovovali, bol a  je 
výraznou a  jedinečnou osobnosťou slovenskej 
Asociácie polio tým, že ju uviedol do spoločnos-
ti partnerských organizácií zdravotne postihnu-
tých nielen u nás . Bol to on, kto zaviedol, že si 
vzájomne tykáme bez ohľadu na vek tak, ako sa 
v úprimnej a priateľskej rodine patrí . 

Prípravný výbor mal hlavný cieľ: informovať ši-
rokú verejnosť o založení AP v SR . Samotná činnosť 
sa rozbehla až v  roku 1994 na  II . sociálno-rehabi-
litačnom kurze v  Sklených Tepliciach . Zvolila sa 

9-členná rada, schválil štatút, záujemcom sa rozpo-
sielali členské prihlášky . Nastalo obdobie nadšenia . 
Okrem sociálno-rehabilitačných kurzov sa začali 
organizovať víkendové stretnutia, aktívne praco-
vali tri kluby, uskutočnili sa zájazdy do  Janských 
Lázní . Zorganizovali sa semináre k aktuálnym otáz-
kam o postpoliosyndróme . Veľmi rada spomínam 
na  tie fantastické prvé roky . Vytvorila sa aktívna 
skupina slovenských obrnárov, ktorá nevynechala 
ani jednu možnosť opäť sa stretnúť . 

Ďalšími osobnosťami okrem predsedu Joze-
fa Tlamku, ktoré významnou mierou priamo, či 
nepriamo reprezentovali našu AP boli: 

 ▶ Nepriamo to bola hlavne moja dlhoročná pra-
vá ruka a spolunadšenkyňa Milka Staňáková .

 ▶ Bola to Mgr .  Zorka Kmeťová – významná 
spolupracovníčka i českej AP, kde sprostred-
kovávala medzinárodné vzťahy . Tlmočila 
na  seminároch organizovaných o  postpo-
liosyndróme v Janských Lázňach . U nás udr-
žiavala kontakt so zahraničnými organizácia- 
mi polio, prekladala významné príspevky do  
Informátora . 

 ▶ Bol to Ing .  Jaroslav Bobek – podpredseda 
AP, ktorý ako významný funkcionár v  SZTP 
presadzoval naše záujmy .

 ▶ Ing .  Joja Slezáková sťaby členka celoslo-
venského výboru SZTP a tá, ktorá sledovala 
a pripomienkovala právne a sociálne otázky 
telesne postihnutých . 

 ▶ Naši dvorní – diskotekár Jožko Chupáč 
s  jeho nástupcom Ďuri Bičanom a  fotograf 
Janko Köböl .

 ▶ Boli a do dnešného dňa to sú MUDr . Zuzka Ba-
ranová, PhD . na poli zdravotníctva a medziná-
rodných informácií a  Ing .  Jožko Danek, s kto-
rým sme sa pokúsili o získanie prvých dotácií 
na našu činnosť zo zahraničných projektov . 

 ▶ A  bola to hlavne Evka Lazurová – moja ná-
stupkyňa v  organizovaní sociálno-rehabili-
tačných kurzov a víkendových stretnutí .

Samozrejme sú to aj ďalší členovia Rady AP, kto-
rých si už ale zhodnotia ďalší predsedovia . Preto-
že ja som sa v roku 1998 presťahovala do Čiech .

S  rokom 1998 prišla nová Rada AP v  SR . 
S  ňou nová predsedníčka Ing .  Alica Suchá . 
Po  dvanástich rokoch, v  januári 2010 prevzal 
funkciu predsedu AP v SR PhDr . Štefan Grajcár . 
Opäť, významná obrnárska osobnosť . (Píšeme 
o něm v rubrice Obrazy obrnářů .) 
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Ako som spomínala v úvode, naša asociácia 
je zrelá na vydaj . A my sme ju už aj vydali – vy-
dali do zahraničia – do európskej polio organi-
zácie (EPU) . A  prezentuje sa tam veľmi dobre . 
Svedčí o  tom úspešná organizácia zasadnutia 
Valného zhromaždenia EPU v  minulom roku 
v  našom známom kúpeľnom meste Piešťany . 
Bol to náš pán predseda, ktorý perfektne zaistil 
priebeh stretnutia európskych obrnárov . 

Pretože som kozmopolita, tieto Štefanove 
aktivity mi veľmi imponujú . Veď som príkladom 
pravej československej spolupráce obrnárov . 
Do  toho úzko komunikujem s  obrnármi z  Ma-
ďarska . A to už je taká malá višegradská skupina . 
A verte-neverte, v Piešťanoch na zasadnutí EPU 
mi ani tak moc nevadilo to, že neovládam anglič-
tinu . Je pravda, že mi niektoré časti vystúpení tl-
močili buď Zuzka Baranová alebo János Schwei-
tzer z Maďarska . Veľa veciam som rozumela, ako 
keby sa vynorili chabé znalosti angličtiny zo 
strednej školy . Asi to bola spriaznenosť a empa-
tia s prítomnými obrnármi . Áno, boli sme na spo-
ločnej lodi ľudí, ktorí chcú niečo urobiť pre uľah-
čenie nás všetkých postihnutých poliomylitídou . 
A je jedno, či sme Slováci, Češi, Maďari alebo kto-
rýkoľvek člen EPU . A som hrdá, že Štefana na za-
sadnutí v  Piešťanoch zvolili do  užšieho výboru 
EPU . Je to ďalší krok vpred aj pre našu Asociáciu 
polio . Buďme spolu patriční nielen navzájom ale 
aj so všetkými obrnármi nášho kontinentu .

Rekapitulácia činnosti Asociácie polio v SR  
za 25 rokov 

 ▶ Činnosť Rady AP, členské schôdze
1 . Rada a  revízna komisia Asociácie polio sa 

schádza najmenej 2× do roka
2 . Členské schôdze sa uskutočňujú na víkendo-

vých stretnutiach alebo na sociálno-rehabili-
tačných kurzoch najmenej 1× do roka

 ▶ Kluby Asociácie polio – 3 (v chronológii po- 
dľa vzniku)

1 . Trenčiansky – schádzal sa mesačne 2 až 3 roky
2 . Čadčiansky – mal kratšiu životnosť
3 . Bratislavský – je aktívny dodnes 

 ▶ Sociálno-rehabilitačné kurzy (rekondície) – 
celkom 25

1 . Dudince, Hotel Hviezda – 9× (2000, 2006, 
2007, 2009, 2010, 2012, 2013, 2015, 2016)

2 . Malé Bielice, Nočné sanatórium – 1× (1995)
3 . Piešťany, Hotel Máj – 2× (2011, 2014)

4 . Sielnica – 1× 1992
5 . Sklené Teplice, Nočné sanatórium – 2× (1994,  

1995)
6 . Zemplínska šírava, Chemes – 10× (1996, 1997, 

1998, 1999, 2001, 2002, 2003, 2004, 2005, 2008) 
 ▶ Víkendové stretnutia – celkom 22 

1 . Dolný Kubín, Hotel Park – 2× (1996, 1997)
2 . Liptovský Ján, Hotel Avena – 1× (2011)
3 . Piešťany, Hotel Máj – 1× (1996)
4 . Piešťany, Hotel Satelit – 14× (1999, 2000, 2001, 

2002, 2003, 2004, 2005, 2009, 2010, 2012, 2013,  
2014, 2015, 2016)

5 . Rajecké Teplice, Hotel Veľká Fatra – 1× (1998)
6 . Turčianske Teplice, Hotel Garni – 1× (2006)
7 . Trenčianske Teplice, Hotel Jalta, Slovakia – 2×  

(1997, 2008)
 ▶ Semináre o postpoliosyndróme – celkom 4

1 . V rámci SRK v Sklených Tepliciach – 2× (1994, 
1995)

2 . V  rámci víkendového stretnutia v  Trenčian-
ských Tepliciach – 1× (1997)

3 . V rámci sociálno-rehabilitačného kurzu v Pie- 
šťanoch – 1× (2011)

 ▶ Zájazdy do Janských Lázni – 2
1 . V roku 1997 – Penzion Brigáda
2 . V roku 2007 – Hotel Astoria

 ▶ Publikačná činnosť
1 . Aktuálne právne, sociálne a zdravotné infor-

mácie
2 . Stanovy Asociácie polio 
3 . Informátor Asociácie polio – vychádza od   

roku 1996 najmenej 2× ročne .
 ▶ Petičná činnosť

V roku 2014 za dosiahnutie zmeny v legislatíve, 
ktorá upravuje podmienky kúpeľnej starostlivos-
ti na podporu našej požiadavky zmeniť súčasnú 
kategóriu „B“ v indikačnom zozname späť na ka-
tegóriu „A“ a súčasne medzi indikácie zaradiť aj 
postpoliomyelitický syndróm (PPS), ktorý je po-
trebné zaradiť do zoznamu prioritných chorôb .

 ▶ Aktivity v rámci Európskej únie polio
1 . Účasť na  výročnom Valnom zhromaždení 

EPU, Janské Lázně – 1× (2012)
2 . Účasť na konferencii o PPS, Amsterdam – 1× 

(2014) 
3 . Organizácia výročného Valného zhromažde-

nia EPU a účasť, Piešťany, Hotel Balnea Espla-
nade – 1× (2016)

Mária Mruzková,  
zakladajúca členka a bývalá tajomníčka AP v SR 
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Polio vo svete
(Převzaté z Informátora AP v SR č. 1/2017.)

 ▶ Tohtoročné valné zhromaždenie Európskej 
únie polio (EPU) sa uskutoční 24 . júna 2017 v Lo-
bbachu, Nemecko, neďaleko mesta Heidel-
berg . Miestom konania je hotelový komplex 

– rekreačné zariadenie, ktorý je plne bezbari-
érový vďaka jeho majiteľovi na vozíku . V pro-
grame vystúpi aj Dr . Axel Reutz zo zdravotníc-
keho zariadenia v Koblenzi, ktoré sa dlhodobo 
špecializuje ako jediné v  Nemecku na  kom-
plexnú zdravotnú starostlivosť o  pacientov  
s následkami po poliomyelitíde a s PPS . Oča-
káva sa, že účastníci valného zhromaždenia 
EPU si zvolia nové vedenie, novou prezident-
kou EPU by sa mala stať p . Gurli Nielsen, pod-
predsedníčka organizácie združujúcej obete 
dopravných nehôd a ľudí s následkami polio 
a s PPS v Dánsku . Schválený by mal byť aj ná-
vrh na zmenu stanov EPU týkajúcu sa výšky 
členských poplatkov . Na valné zhromaždenie 
sa chystáme spoločne s  manželkou (z  Bra-
tislavy je to „len“ nejakých 780 km) rovnako 
ako zástupcovia partnerských organizácií 
v ČR, Maďarsku, Rakúsku a ďalších krajinách, 
prekvapením je viac ako hojná účasť zástup-
cov z Talianska, ktorých sa prihlásilo celkom 
13 . O  priebehu a  výsledkoch výročného za-
sadnutia EPU vás budem informovať v jesen-
nom čísle nášho Informátora . 

 ▶ Vo výbore EPU mám, okrem iného, za úlohu 
pokúsiť sa nájsť v  krajinách strednej a  vý-
chodnej Európy organizácie, ktoré združujú 
ľudí s následkami po poliomyelitíde . Ďalším 
krokom je ponúknuť im členstvo v EPU, kto-
ré má ambíciu zastupovať záujmy obrnárov 
všetkých členských krajín združených v Rade 
Európy (tých je aktuálne 47, patria tam aj 
krajiny bývalej Juhoslávie a bývalého Soviet-
skeho zväzu s výnimkou Bieloruska) . Zatiaľ sa 
mi podarilo takéto organizácie identifikovať 
v  Albánsku, Bosne & Hercegovine, Chorvát-
sku, Estónsku, Macedónsku a v Slovinsku . 

 ▶ Organizácia pacientov s  polio a  PPS vo Veľ-
kej Británii (British Polio Fellowship; jedna 
z troch takýchto organizácií vo V . Británii, kde 

podľa odhadov žije cca 120 tisíc pacientov 
s  polio a  PPS) v  jarnom čísle informačného 
bulletinu publikovaného na svojej vynovenej 
webstránke (http://www .britishpolio .org .uk) 
zverejnila informáciu, že sa im podarilo získať 
svojho Parlamentného ambasádora . Je ním 
p .  Rehman Chishti, člen Dolnej snemovne 
britského parlamentu . Jeho hlavnou úlohou 
je intervenovať v prospech ľudí s polio a PPS 
vo V . Británii . Už 7 . 2 . 2017 na pôde parlamen-
tu vzniesol otázku na  britskú vládu, aké kro-
ky prijíma na podporu ľudí s PPS . V priebehu 
parlamentnej debaty venovanej otázkam 
z oblasti zdravotníctva sa konštatovalo, že „in-
formovanosť o nich“ nie je taká vysoká, aká by 
mohla byť a že v spolupráci s BPF viac bude 
potrebné urobiť v  oblasti vzdelávania, od-
bornej praxe a  informovanosti všeobecných 
lekárov . Nový ambasádor informoval členov 
Dolnej snemovne aj o  tom, že v  dôsledku 
nízkej informovanosti o  PPS pacienti čakajú 
na stanovenie svojej diagnózy až šesť rokov . 

 ▶ Koncom januára 2017 prebehla pomerne 
živá diskusia zástupcov polio organizácií z via- 
cerých krajín sveta, ktorej cieľom bolo nájsť 
najstaršieho žijúceho človeka, ktorý prekonal 
poliomyelitídu . Diskusiu iniciovali Austrál-
čania, ktorí vzniesli otázku, či by ním mohla 
byť ich členka, pani Florence Jean Barberová, 
narodená v roku 1914, ktorá žije v Geelongu 
neďaleko Melbourne v zariadení pre seniorov . 
Kontrovali Nemci, ktorí informovali, že v  Ba-
densku-Württembersku, neďaleko Karlsruhe 
žije 111-ročná obrnárka, ktorá síce už potrebu-
je asistenciu, ale ešte stále býva vo vlastnom 
dome . Zástupca britskej organizácie BPF vzá-
pätí oznámil, že vo veku nad 100 rokov majú 
hneď niekoľkých členov, podrobnosti však za-
tiaľ nepriniesol . No a ešte reagovali Fíni, ktorí 
sa pochválili, že ich najstarší člen má „len“ rov-
ných 100 rokov… My sa nemôžeme pochváliť 
100-ročným členom, naša najstaršia členka je 
Ema Geseová z Nitry, ktorá má 84 rokov . 

Spracoval: Štefan Grajcár

Polio v Piešťanech 
Takhle jednoduše jsem pojmenovala náš 

tradiční víkendový pobyt se slovenskými obrná-
ři . Tradiční v čase a místě, netradiční ve složení 
hostů . Poprvé se jej zúčastnila nová předsed-



Či
nn

os
t A

so
ci

ac
e 

po
lio

14

kyně české Asociace polio, paní PhDr .  Marcela 
Stránská . U  příležitosti významného 25 . výročí 
slovenské polio organizace přijala pozvání pana 
předsedy, PhDr .  Štefana Grajcára . Cílem bylo 
osobní navázání kontaktů mezi českou a sloven-
skou Asociaci polio a vytýčení si společných cílů . 
Za  českou AP byl přítomen také Ing .  Miroslav 
Novosad, CSc ., který nás zastupuje v  meziná-
rodních vztazích, a samozřejmě já jako dosavad-
ní informační pojítko těchto dvou asociací . 

Naše paní předsedkyně měla docela zajíma-
vé entrée . Její cesta z  Prahy do  Piešťan trvala 
neuvěřitelných jedenáct hodin! Dle mapového 
plánování trasy ze Seznamu .cz tuto trať dlou-
hou 381 km měla ujet za  čtyři hodiny a  deva-
tenáct minut… Plán splnila na  300 %, přijela 
v  pátek v  devět hodin večer . Ještě že hlavní 
program víkendového setkání byl až v sobotu 
a mohla si v klidu odpočinout . 

A sobotní den byl opravdu intenzivní . Inten-
zivní zejména co se týče oboustranných vztahů 
našich asociacií . Hned dopoledne jsme se sešli 
na bilaterální schůzce . Za českou asociaci jsme 
se jí účastnili my tři výše jmenovaní, za sloven-
skou předseda PhDr .  Štefan Grajcár, dvě mís-
topředsedkyně Rady AP v SR Ing . Alica Suchá 
a Ing . Marcela Gašová a MUDr . Zuzana Barano-
vá, PhD . aktivní účastnice evropských zasedání . 

Hlavními body jednání bylo: jaké problémy 
nás trápí, spolupráce do budoucna, existence 
a fungování v rámci EPU, společné projekty .

V úvodu se představila předsedkyně české 
AP Marcela Stránská . Připomněla přechod naší 
organizace z občanského sdružení na spolek, 
který jsme museli zrealizovat v  rámci noveli-

zace Občanského zákoníku . S  tím souvisela 
i  novelizace Stanov AP, co zabralo nemalé 
úsilí . Důležitým bodem je získávání dotací 
na  podporu naší činnosti . Daří se nám zís-
kávat prostředky na  rekondiční pobyty, vy-
dávání Zpravodaje AP a  na  Festival Obrnáři 
obrnářům a  o  obrnářích, který se pravidelně 
uskutečňuje v  Janských Lázních . V  současné 
době chceme navázat kontakty s  novým ře-
ditelem SLL Janské Lázně s cílem domluvit se 
na aktivní spolupráci jak na poli lázeňství, tak 
na  poli kulturním . Důležitou oblastí je i  pre-
zentace AP v  medicínské a  zdravotní sféře, 
neboť my obrnáři nepotřebujeme léky, ale 
potřebujeme rehabilitaci .

Předseda AP v SR Štefan Grajcár uvedl, že je-
jich organizace je právním subjektem prostřed-
nictvím Slovenského zväzu telesne postihnu-
tých . Zdroje příjmů kromě členských příspěvků 
mají z  asignační daně, která je na  Slovensku 
zavedena jako možnost poukázat 2 % ze zapla-
cené daně ve  prospěch občanských sdružení . 
Slovenská asociace má identické problémy, 
jinou situaci mají slovenští obrnáři v  lázeňské 
péči, kdy jsou zařazeni do  příspěvkové péče . 
Po rozsáhlé petiční akci je náznak na rekatego-
rizování do komplexní lázeňské péče . 

Štefan vzápětí informoval o  EPU . Letos je  
10 . výročí založení evropské organizace, nasta-
ne změna ve vedení . Na nejbližší Valné hromadě 
bude po  John McFarlanovi zvolena za  před-
sedkyni paní Gurli Nielsen z  Dánska . Dále mlu-
vil o  navrhovaných změnách v  podmínkách 
členství a  výši poplatků . Naše organizace jsou 
asociovanými členy, kteří nemají právo volit . 
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Dle nového návrhu se budeme ucházet o plné 
členství a potom se budeme moct aktivněji po-
dílet na dění EPU s hlasovacím právem . Poplatek 
za plné členství v EPU na rok je 75 Eur, za asocio- 
vané členství 50 Eur, čili rozdíl 25 Eur . Zasedání 
Rady EPU, ve které je od minulého roku i Štefan 
Grajcár, již probíhají na  bázi on-line přepojení . 
Konají se dvakrát ročně . V roce 2018 se plánuje 
konference o PPS ve Stokholmu . 

Jako hlavní společný projekt navrhoval Šte-
fan Grajcár Seminář o  PPS s  účastí Slovenska, 
Česka, Maďarska, Rakouska a Polska . Je možné 
na  něj získat finanční prostředky z  Visegrád-
ských fondů . Navrhuje místo a termín v Piešťa-
nech v termínu víkendového setkání . Je na nás, 
abychom promysleli, koho můžeme za českou 
AP delegovat z  odborných lékařských kruhů . 
Společný projekt musí být podaný nejpozdě-
ji k  1 . 12 . 2017, aby jeho realizace byla možná 
v  květnu příštího roku . Oba předsedové se 
shodli na aktivní spolupráci při jeho přípravě . 

Na  závěr společné schůzky se hovořilo 
o  sjednocení stanov, co se týče členství slo-
venských nebo českých obrnářů v sesterských 
asociacích . Marcela Stránská pověřila Štefana 
Grajcára, aby zastupoval na nejbližším Valném 
shromáždění EPU v Lobbachu i českou AP .

Ze schůzky bude vypracován Manifest o spo- 
lupráci AP v SR a naši AP . 

Odpoledne pokračovalo členskou schůzí AP 
v SR za účasti 57 členů . Nesla se v duchu 25 . vý-
ročí její existence . Všichni zúčastnění obdrželi 
upomínkové dárečky: pero s nápisem „Asociá-
cia polio v SR 1992 – 2017“ a perníkovou podko-
vičku AP 25 z dílny členky AP Helenky Dovhuno-
vé . Na schůzi promluvila nejdřív předsedkyně 

Slovenského zväzu telesne postihnutých, paní 
Ing . Monika Vrábľová . Předseda Štefan Grajcár 
informoval o současném stavu rekategorizová-
ní lázeňské péče slovenských obrnářů . Členská 
schůze odhlasovala členství AP v  SR v  Alianci 
zriedkavých chorôb a plné členství v EPU pro 
další období . Potom všechny členy pozdravila 
předsedkyně české AP paní Marcela Stránská . 
Byla by ráda, kdyby se ze společných setkání 
stala tradice a abychom se tady potkávali ještě 
dalších 25 let . Následovalo poděkování dobro-
volným aktivním členům, kteří ve svém volném 
čase pracovali a dosud pracují ve prospěch čle-
nů AP . Zakládající členka AP v  SR Mária Mruz-
ková potom prezentovala pětadvacetiletou 
historii organizace promítáním fotografií do-
kumentujících její činnost .

Sobotní den zakončil společenský večer 
s  diskotékou, tombolou, tancem a  dobrou ná-
ladou . Bavili jsme se do pozdních hodin . 

Neděli jsme si užívali každý po svém . Někdo 
prohlídkou města a lázeňského ostrova, někdo 
využil posezení v předzahrádkách s konzuma-
cí zmrzliny a  kafíčka . Večer jsme si opět sedli 
do společenské místnosti a rozjeli pěvecký ve-
čer s  kytaristy Janem Bartkem a  Ondrou Moc-
kem . Zpívaly se lidovky, trempovky, šlágrovky, 
prostě na co jsme si vzpomněli . Na plátně jsme 
promítali videozáznamy z  rekondicí ze Zem-
plinské šíravy . Každý se rád viděl ještě v  plné 
síle, v  dobré kondici . No, co naděláme, roky 
plynou a plynou . 

Ale my se rádi setkáváme, abychom neje-
nom zavzpomínali, ale abychom si dodali síly 
a opět se za rok setkali . 

Mária Mruzková
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Najednou nejsou…
Manželé Šerclovi 
Známí obrnáři, aktivní členové Mrakodrapu 
a  dlouholetí pravidelní účastníci janskolá-
zeňských rekondicí . Jaruška – vždy přívětivá, 
skromná, přitom sečtělá a příjemná společnice, 
odešla do obrnářského nebe vloni . Její manžel 
Jarda – sympatický, vtipný kamarád, ji následo-
val letos . Budou nám moc chybět .

Bohumil Chalupný
Odešel i Bohumil Chalupný – svérazná osobnost, 
dobře známá mezi obrnáři jako Bob .

Redakce

Vzpomínáme
na naše přátele a kamarády, kteří nás opustili:
Jiří Hamhalter z Prahy 4 (77 let)
Eva Holmanová z Hronova (72 let)
Bohumil Chalupný z Prahy 4 (74 let)
Václav Junek z Kladna (87 let)
Josef Klozar z Plzně (69 let)
František Kohoutek z Veverské Bitýšky (73 let)

Eva Körnerová z Prahy 1 (91 let) 
Ludmila Písecká z Prahy 4 (86 let) 
Jaroslav Skála z Prahy 4 (80 let)
Jaroslav Šercl z Prahy 9 (85 let)
Marie Šimová z Horšov . Týna u Domažlic (62 let)
Ing . Vojtěch Štajer z Plzně (81 let)

Volná místa na rekondici
Na podzimní zářijovou rekondici od 16 . do   

24 . 9 . 2017 v  Janských Lázních jsou ještě tři  
dotovaná místa volná . Pokud se ještě rozhod-

nete využít této nabídky, volejte co nejdříve 
na telefonní číslo: 705 302 343 .

MUDr. Hana Opravilová

Aktuálně z Janských Lázní 
24 . 5 . 2017 se uskutečnilo jednání vedení Aso-

ciace polio s ředitelem Státních léčebných lázní 
Janské Lázně Ing . Jiřím Rampouchem o uzavření 
dohody o  spolupráci v  rámci kulturních a  spo-

lečenských počinů Asociace polio, především 
o  spolupráci na  festivalu Obrnáři obrnářům 
a o obrnářích . 

PhDr. Marcela Stránská

PODĚKOVÁNÍ SPONZOROVI
Děkujeme tiskárně CICERO s.r.o., Kutná Hora  

za tisk složenek k novému účtu za zvýhodněnou cenu. 
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Velká novela zákona o sociálních službách přinese řadu změn  
ve prospěch potřebných lidí

Více než deset let čekali klienti a poskytova-
telé sociálních služeb na změny v zákoně . Vlá-
da přijala návrh novely, která pomůže upravit 
současný systém tak, aby byl přehlednější, jed-
nodušší a odpovídal skutečným potřebám lidí 
a všech subjektů zúčastněných při poskytování 
sociálních služeb . Účinnost zákona je plánova-
ná od 1 . ledna 2018 .

„Novela pomůže těm nejpotřebnějším, li-
dem úplně závislým na pomoci ostatních . Díky 
navýšení příspěvku na péči budou moci zůstat 
ve  svém domácím prostředí,“ řekla ministry-
ně práce a sociálních věcí Michaela Marksová . 
„Péče o  nevyléčitelně nemocné v  hospicích 
bude konečně oficiální službou a  bude hra-
zena . Rodičům s  přímou péčí o  trojčata nebo 
čtyřčata budou bezplatně pomáhat pečova-
telky . Dosud mohly pomáhat jen s  domácími 
pracemi,“ dodala ministryně .

Novela počítá s  navýšením částky příspěvku 
na péči ve stupni IV (úplná závislost) z 13 200 korun 
na 19 200 korun a současně umožní rychlejší pro-
jednání žádosti o příspěvek . Jde o snahu podpo-
řit poskytování pomoci neformálními pečovateli, 
zejména osobami blízkými, v domácím prostředí .

Zvyšuje se podpora rodin, kterým se sou-
časně narodily tři nebo více dětí . Poskytování 
pečovatelské služby se rozšířilo o  pomoc ro-
dinám zavedením činností souvisejících s péčí 
o  děti, pečovatelky se tak budou moci reálně 
starat i o děti . Služba bude těmto rodinám po-

skytována bezplatně, proto se současně upra-
vuje úhrada nákladů poskytovatelům sociál-
ních služeb ve formě účelové dotace .

Vláda schválila legislativní ukotvení hospiců 
doplněním do zákona o zdravotních službách . 
Dojde tak k provázání se zákonem o sociálních 
službách, protože v  nich budou poskytovány 
i sociální služby . Tuto službu budou moci nabí-
zet poskytovatelé zdravotních služeb paliativní 
nebo domácí péče registrovaní podle poža-
davků zákona o sociálních službách .

Jednou z  klíčových změn je také financování 
sociálních služeb formou mandatorních výdajů . 
Poskytovatelé budou mít tedy větší jistotu při plá-
nování provozu a poskytování sociálních služeb .

Další úpravy se týkají sociální práce, na kte-
rou se nově musí zaměřit i menší obce . Tím bude 
sociální práce lépe dostupná přímo tam, kde je 
jí potřeba . Poskytovatelé nebudou muset hlásit 
každou personální změnu na  krajský úřad, což 
představovalo velkou administrativní zátěž .

V  zájmu ochrany lidských práv a  svobod  
klientů sociálních služeb se upravují povinnosti 
poskytovatelů sociálních služeb a  nová skut-
ková podstata přestupku pro případ porušení 
těchto práv klientů . S  ochranou těchto práv 
klientů souvisí také zavedení institutu nucené 
správy poskytovatele sociálních služeb v přípa-
dě závažných pochybení zjištěných při inspekci 
poskytování sociálních služeb .

Petr Habáň, tiskový mluvčí MPSV

Vyjádření NRZP k novele zákona o sociálních službách 
Zákon při projednávání ve vládě doznal znač- 

ných změn . Došlo k  vypuštění části zákona, 
která převáděla část služeb ze sociálně právní 
ochrany dětí do systému sociálních služeb . Tato 
věc byla napadena z  mnoha úřadů a  minister-
stev a došlo tudíž k jejímu vypuštění . 

V případě hospiců, které také měly být pře-
vedeny do  sociálních služeb, došlo k  dohodě 
mezi MPSV ČR a  Ministerstvem zdravotnictví 
ČR o  tom, že Ministerstvo zdravotnictví bude 
přesně definovat, co je to hospic a na základě 
toho by došlo pravděpodobně také k úhradě .

Schválený vládní návrh novely o sociálních 
službách zachovává zvýšení příspěvku na péči 
ve  IV . stupni v  případě, že služba je poskyto-

vána v  domácím prostředí na  19  200 Kč . Je to 
opatření, které by mělo významně posílit péči 
v  domácím prostředí a  umožnit pečujícím 
osobám více objednávat terénní sociální služ-
by a  odpočinout si tak, případně se věnovat 
jiným aktivitám . Tento návrh iniciovala NRZP 
ČR, protože původně MPSV ČR navrhovalo, aby 
byla zvýšena dotace pro poskytovatele sociál- 
ních služeb, kteří poskytují osobní asistenci . My 
jsme upozornili, že tento návrh nebude funkč-
ní, protože známe, jak probíhá systém dotací 
a  klient, který potřebuje osobní asistenci, by 
byl uvázán k  jednomu poskytovateli osobní 
asistence . Dále jsme uvedli, že to může být vel-
mi nebezpečný návrh, kdy řada poskytovatelů 
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se bude definovat jako poskytovatel osobní 
asistence a  může dojít k  tunelování celého 
systému . Místo toho jsme navrhli vytvořit spe-
ciální pátý stupeň pro osoby s nejtěžším zdra-
votním postižením . Ministerstvo práce a  soci-
álních věcí na naše argumenty reagovalo tím, 
že navrhlo zvýšit příspěvek na péči ve IV . stupni 
u klientů, kteří jsou v domácí péči .

Bohužel jsme zjistili, že do návrhu zákona se 
dostalo i  ustanovení, že u  osob, které budou 
hospitalizovány ve  zdravotnických zařízeních, 
a to dobu kratší než jeden měsíc, by měla ade-
kvátní část příspěvku na péči náležet zdravot-
nickému zařízení nebo jinému poskytovateli 
a  nikoliv uživateli . Je to zhoršení situace proti 
současnému stavu a vůbec nerozumíme tomu, 
proč MPSV ČR na  tento návrh, který vzneslo 
KDU – ČSL, přistoupilo . V  původní verzi záko-
na se navrhovalo naopak prodloužení doby 
ponechání příspěvku na péči uživateli po dobu 
dvou měsíců při hospitalizaci ve  zdravotnic-
kém zařízení . Tento návrh je jednoznačně proti 
pečujícím osobám a proti domácí péči . Může to 
navodit stav, kdy lidé v domácí péči nebudou 
chtít být hospitalizováni v  nemocnici, a  to až 
do krajnosti . Považujeme tuto věc za nedomy-
šlenou a budeme se snažit ji zvrátit .

Dovětek
V  informaci k  novele zákona o  sociálních 

službách (viz výše) jsem vás mylně informoval 
o tom, jak to bude s příspěvkem na péči s tím, 
že jsem uvedl, že při pobytu ve zdravotnickém 
zařízení bude možné odejmout část příspěvku 
na péči v případě, že závislá osoba je například 
14 dní v nemocnici a nepečuje o ni její pečující 

osoba . Dále jsem uvedl, že tuto část příspěvku 
by obdrželo zdravotnické zařízení . 

Vážení přátelé, tato informace není pravdi-
vá . Dostal jsem bohužel nepřesné informace . 
Celou věc jsem konzultoval s MPSV ČR a tady je 
stanovisko MPSV ČR k bodu příspěvku na péči: 

Novelizační bod 14 upravující § 14a zákona 
o  sociálních službách vychází z  principu sou-
časné právní úpravy . § 14a zákona o sociálních 
službách stanoví dobu hospitalizace, která ne-
brání výplatě příspěvku na péči .

Navrhovaná změna vládní novely princip 
zachování výplaty příspěvku na péči v ome-
zené době hospitalizace zachovává, tuto 
dobu pouze prodlužuje.

Návrh diferencuje dobu hospitalizace, kte-
rá nebrání výplatě příspěvku na  péči podle 
toho, jakým způsobem je zajištěna pomoc . 
V případě, že poskytuje (resp . poskytovali před 
hospitalizací) péči osoba blízká nebo asistent 
sociální péče, je výplata příspěvku na péči za-
chována po  delší dobu hospitalizace – jako 
jedno z opatření ve prospěch neformální péče 
(podpora neformálních pečujících) . Příspě-
vek na  péči (dle návrhu) se nevyplácí, je-li 
oprávněné osobě poskytována zdravotní 
péče v průběhu hospitalizace po dobu pře-
sahující dva celé kalendářní měsíce po sobě 
jdoucí, poskytuje-li osobě pomoc osoba 
blízká nebo asistent sociální péče, a po celý 
kalendářní měsíc v  ostatních případech 
(např. péči poskytovalo pobytové zařízení). 

Návrh neznamená, že by se příspěvek na  
péči „nově“ vyplácel poskytovateli zdravot- 
ních služeb.

Mgr. Václav Krása, předseda NRZP ČR

Transformace posudkové služby
Republikový výbor NRZP ČR v dubnu schvá-

lil dokument Transformace posudkové služby . 
NRZP ČR chce tímto dokumentem vyvolat dis-
kusi na  téma posuzování zdravotního stavu . 
Současný stav, kdy lékařská posudková služba 
je povinna posuzovat nejen míru invalidity 
a nárok na nemocenské dávky, ale také posu-
zování míry závislosti, nárok na  průkaz OZP 
a  dávky na  zvláštní kompenzační pomůcky, 
je dle našeho mínění neudržitelný . Došli jsme 
k názoru, že je potřeba aktivně přistoupit k ře-
šení současné neutěšené situace . Lékařská po-

sudková služba tento úkol prakticky nezvládá 
a je nezbytné urychleně hledat jiná systémová 
řešení . Jednou z cest je vyčlenit nepojistné sys-
témy z hodnocení lékařskou posudkovou služ-
bou a nastavit jiný postup posuzování nároků 
jednotlivých benefitů .

Tento dokument má širokou podporu hnu-
tí osob se zdravotním postižením a věříme, že 
příslušné orgány se budou změnou posudko-
vých mechanismů zabývat a seriózně přistupo-
vat k řešení .

Václav Krása, předseda NRZP ČR
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Senioři a rodiče nemocných dětí ušetří na lécích
Vláda na svém jednání 30 . ledna 2017 schvá-

lila návrh novely zákona č . 48/1997 Sb ., o  ve-
řejném zdravotním pojištění . V  návrhu jsou 
obsaženy změny v lékové politice ministerstva 
zdravotnictví, které mají pomoci seniorům 
a rodinám s nemocnými dětmi lépe snášet eko-
nomické obtíže spojené s léčbou . 

„Chceme, aby ochranné limity na  započita-
telné doplatky na  léky byly nastaveny přátelštěji 
pro seniory a také pro rodiče nemocných dětí. Pro 
obě tyto skupiny pojištěnců by vysoké náklady 
na  léky mohly být ekonomicky znevýhodňující 
až likvidační,“ vysvětlil po jednání vlády ministr 
zdravotnictví Miloslav Ludvík .

Cílem návrhu je snížit spoluúčast pojištěn-
ců, patřících do  sociálně zranitelných skupin 
obyvatelstva, na doplatcích na léčivé přípravky 
částečně hrazené z prostředků veřejného zdra-
votního pojištění . Navrhuje se snížit spoluúčast 

u dětí do 18 let, čímž bude finančně odlehčeno 
rodinám s nemocnými dětmi, a snížena podle 
návrhu bude spoluúčast i u osob od 65 let věku 
(s  navazujícím dalším snížením spoluúčasti 
od 70 let věku) .

V  současné době jsou senioři nad 65 let 
věku chráněni ochranným limitem 2500 Kč 
na  započitatelné doplatky za  léky . To zname-
ná, že když součet uhrazených započitatelných 
doplatků na  léky v  kalendářním roce překročí 
tento ochranný limit, zdravotní pojišťovna vrátí 
pojištěnci peníze, které zaplatil na započitatel-
ných doplatcích nad tento limit .

Ochranné limity se budou týkat například 
léků na symptomatickou léčbu chronické žilní 
nemoci, vysoký krevní tlak nebo prevenci cévní 
mozkové příhody . Stejný model se bude vzta-
hovat i  na  děti mladší 18 let, kde bude roční 
ochranný limit stanoven rovněž na 1000 korun .

Navrhované změny a úspory

Kategorie Současné limity Navrhované limity Úspora

Senioři 65-70 let 2 500 Kč 1 000 Kč 1 500 Kč

Senioři 70+ 2 500 Kč 500 Kč 2 000 Kč

Děti do 18 let 2 500 Kč 1 000 Kč 1 500 Kč

S  návrhem nejsou spojeny žádné dopady 
na  státní rozpočet . Návrh však předpokládá 
dopady na  rozpočty zdravotních pojišťoven . 
V  závislosti na  struktuře pojistného kmene 
zdravotních pojišťoven se očekávají změny 
na  výdajové stránce jednotlivých pojišťoven 
v celkové výši cca 440 mil . Kč ročně .

Návrh novely zákona o  veřejném zdravot-
ním pojištění bude dále předložen ke schválení 
Poslanecké sněmovně, Senátu a  prezidentovi 
k podpisu . Pokud tímto procesem úspěšně pro-
jde, měla by začít platit od 1 . 1 . 2018 .

Zdroj:  
Ministerstvo zdravotnictví ČR

BEZPLATNÁ zdravotnická linka
Málokdo zná konzultační pohotovostní zdra-

votnickou linku – tj . telefonní číslo, kam lze zavo-
lat, když potřebujete akutně poradit od  lékaře, 
ale myslíte si, že to není na  výjezd záchranky 
a nechcete tudíž blokovat číslo 112 nebo 155 . 

Takže pro vás, kteří toto číslo neznají, a chce-
te ho mít raději uložené, je to číslo 800 888 155. 

Je skvělé nechat si poradit a neblokovat lin-
ku, kam mají volat jen lidé ohrožení na životech . 

MUDr. Marta Langmeierová

Zemřel český virolog Doc. MUDr. Dimitrij Slonim
Začátkem ledna tohoto roku zemřel v Praze 

po krátké nemoci český virolog Doc. MUDr. Di-
mitrij Slonim. Díky MUDr.  Slonimovi se v  ČR 
rozvinul výzkum a  výroba virových vakcín, 
jejichž celostátní užití vedlo zejména k  vymý-

cení dětské obrny. Proto mu věnujeme naši 
vzpomínku. 

Doc . MUDr . Dimitrij Slonim se narodil v Praze 
v  roce 1925 . Na  Lékařské fakultě UK promoval 
v roce 1951 . Již v roce 1947 začal pracovat jako 
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pomocná vědecká síla a  později jako asistent 
v  Ústavu mikrobiologie a  imunologie LF UK . 
V  roce 1956 byl ministerstvem zdravotnictví 
pověřen vybudováním nového, moderního vi-
rologického pracoviště ve  Výzkumném ústavu 
imunologickém (později Ústav sér a očkovacích 
látek) . Za jeho třicetiletého vedení toto pracovi-
ště vyvinulo šest virových očkovacích látek pro 
lidi a 27 diagnostických preparátů . Mezi největší 
úspěchy jeho týmu patří vyvinutí inaktivované 
a živé vakcíny proti poliomyelitidě a jejich výro-
ba v ČSR, díky níž se zde podařilo zcela vymýtit 
infekční dětskou obrnu, a  rovněž vakcíny proti 
neštovicím, vzteklině či spalničkám . 

V roce 2010 Doc . MUDr . Slonim poskytl roz-
hovor zveřejněný na  stránkách zdravi .euro .cz, 
ze kterého vybíráme zajímavé části týkající se 
dětské obrny . 
V roce 1956 jste byl ministerstvem zdravot-
nictví pověřen vybudovat virologické pra-
coviště ve výzkumném ústavu imunologic-
kém. Bylo tehdy běžné, že takovou agendu 
zadávalo ministerstvo?

Myslím, že ano, ale tenkrát jsem na to nemys-
lel, šlo o věc. Vytáhli mě zkrátka z resortu školství, 
převedli do zdravotnictví a byl mi dán úkol, na je-
hož vrcholu byla příprava vakcíny proti přenosné 
dětské obrně (poliomyelitidě), tedy látky, která už 
se v  té době začala vyrábět a  užívat v  USA. Celý 
tento složitý úkol u nás nespadl jen tak z nebe, byl 
schválen ministerstvem zdravotnictví na podkla-
dě realizační koncepce, kterou jsme vypracovali 
už v roce 1955 společně s doktorem Karlem Žáč-
kem, který vyšel též od  profesora Patočky a  měl 
svoji určitou základní představu co v poliomyeli-
tidě dělat. Šlo o  velký komplex úkolů, které byly 

po  stránce technické založeny na  nedávném 
americkém objevu, že je možné pěstovat viry po-
liomyelitidy na  tkáňových kulturách. To ve  světě 
vyvolalo plodný rozvoj virologie včetně výroby 
virových vakcín.
Začínali jste téměř od nuly, virologie tu neby-
la nijak rozvinutá. Kde jste hledali inspiraci?

Jistě, nebylo to jednoduché. Důležité bylo, že 
hlavní hygienik doktor Škovránek přijal a prosadil 
naši koncepci řešení a že se nám ji podařilo rych-
le uskutečňovat. V  areálu Státního zdravotního 
ústavu jsme adaptovali dvě budovy pro labora-
toře a  postavili zvěřinec pro opice, protože celá 
práce s polioviry a dalšími enteroviry byla založe-
na na tkáňových kulturách připravovaných z opi-
čích ledvin. Soustavně jsme studovali odbornou 
literaturu, já byl v  písemném spojení s  doktorem 
Salkem, který vyvinul poliovakcínu v USA, ale byly 
to styky formální. S Karlem Žáčkem jsme také na-
vštívili laboratoře v tehdejším západním Německu, 
kde už na vakcíně začali dělat, byli k nám všichni 
milí, ukázali laboratoře, ale tím to končilo. Vilém 
Škovránek pak navázal kontakt s Dány, kteří vakcí-
nu připravovali podle Salka. Strávili jsme tam šest 
týdnů a bylo mi řečeno asi toto: „Děláme poliovak-
cínu, máme svůj výrobní předpis, ale nemůžeme 
vám jej dát, jsme vázáni smlouvami. Nicméně, co 
tady uvidíte, uslyšíte, vyfotografujete, je vaše…“ 
Takže jsem chodil do ústavu už v šest ráno, abych 
viděl i  ty pomocné a  přípravné práce, protože ty 
složité na ně navazují. Dánové nám velmi pomoh-
li. Léta jsme pak byli ve spojení.
Jak dlouho trvalo vytvořit pracoviště a roz-
jet normální provoz?

V roce 1955 byla přijata koncepce úkolu, v roce 
1956 probíhala jeho realizace. Nastoupil jsem 
do  Výzkumného ústavu imunologického, brzy 
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potom i  Karel Žáček, který do  té doby vedl viro-
logii na  Bulovce, byli přijati vysokoškoláci, labo-
ranti a  další personál, byly zařízeny a  vybaveny 
laboratoře. Úkol byl vyhlášen jako státní, což věci 
pomohlo, takže jsem si mohl například i  já, ja-
kožto nestraník, vybrat lidi, jaké jsem chtěl, i když 
někteří nebyli kádrově zrovna podle předpisu. 
Chtěl bych zdůraznit, že jsem měl štěstí a  získal 
skutečně výjimečně dobré spolupracovníky, kte-
ří se rychle zaběhli v  práci zcela nového druhu, 
takže asi v  polovině roku 1956 jsme mohli začít 
s prvními pokusy k nastartování přípravy vakcíny 
a  koncem roku 1957, jako pátí na  světě, jsme už 
měli první šarže vlastní inaktivované poliovakcí-
ny a mohli s ní začít očkovat v ČSR. Dávali jsme ji 
jako třetí injekční dávku, první dvě dávky předsta-
vovala vakcína dodaná z Kanady.
Jak rychle se vám poté podařilo onemocně-
ní eradikovat?

Zmíněné očkování sice potlačilo epidemii po-
liomyelitidy, která roku 1957 nastupovala, ale cel-
kový ochranný účinek očkování byl nižší, než jsme 
předpokládali. Přešli jsme proto na  takzvanou 
živou, orální vakcínu, vyvinutou v USA doktorem 
Sabinem, která se ve velkých klinických sérologic-
kých studiích, vedených doktory Žáčkem a  Ško-
vránkem, osvědčila jako bezpečná a téměř 100% 
účinná. V  roce 1959 jsme ji proto začali vyrábět. 
Cíleným očkováním touto vakcínou se v tehdejší 
ČSR podařilo vymýtit poliomyelitidu. V roce 1961 
jsme byli první na  světě, kdo neměl ani jediný 
případ tohoto onemocnění a  tato situace u  nás 
zůstává zachována dosud, díky každoročnímu, 

celostátnímu očkování. Evropa se poliomyelitidy 
zbavila až v roce 2002.
Byl jste jedním z  mála českých odborníků, 
kteří spolupracovali se Světovou zdravot-
nickou organizací (WHO), stal jste se dokon-
ce členem poradního sboru expertů pro vi-
rové nemoci. Jak na tuto práci vzpomínáte 
a co jste si z ní odnesl?

V  roce 1958 mě regionální úřadovna WHO 
pro Evropu, sídlící v  Kodani, vyzvala k  účasti 
ve  studijní skupině zabývající se neurotropní-
mi infekcemi u  lidí v  Evropě. Hovořil jsem o  na-
šich zkušenostech s  virem klíšťové encefalitidy 
a  o  naší práci na  poliovakcíně. Myslím, že jsem 
byl tenkrát jeden z  prvních v  Československu, 
kdo byl přizván k  účasti na  práci Světové zdra-
votnické organizace. Byl jsem pak vyzván, abych 
ve WHO přijal stálé místo, ale to jsem odmítl, pro-
tože ústřední výbor KSČ nepovolil vycestovat mé 
ženě. Roku 1962 jsem byl znovu pozván, tento-
krát do ústřední úřadovny v Ženevě, abych spolu 
s doktorem Jernem a doktorem Evansem připra-
vil mezinárodní požadavky na výrobu a kontrolu 
orální poliovakcíny a byl členem skupiny expertů 
pro kritické zhodnocení a schválení této látky. To 
bylo vysoké osobní a pracovní uznání, podobně 
jako další práce v Ženevě roku 1968, kdy jsem se 
zúčastnil přípravy mezinárodních požadavků 
pro nově vyvinutou vakcínu proti neštovicím. 
Pracoval jsem také jako konzultant Světové zdra-
votnické organizace v Moskvě v souvislosti s po-
liovakcínou a v Etiopii, kde šlo o zavedení výroby 
neštovičné vakcíny. Práce ve WHO byla radostná, 
tvůrčí, poznal jsem zajímavé lidi, virology z  růz-
ných končin světa, v době, kdy naše mezinárod-
ní vědecké styky byly nesmyslně potlačovány. 
V přátelském kontaktu jsem zůstal hlavně s Niel-
sem Kajem Jernem, který roku 1984 dostal za své 
imunologické práce Nobelovu cenu, a  s  kanad-
skými virology z Toronta.

Neméně důležitá byla i  jeho činnost peda-
gogická: půlstoletí přednášel a  vedl studenty 
na  fakultách Univerzity Karlovy a  na  Institutu 
postgraduálního vzdělávání ve  zdravotnictví, 
školil vědecké aspiranty ve virologii, oponoval 
desítky kandidátských, disertačních i habilitač-
ních prací a sám publikoval stovky odborných 
a vědeckých článků .

www.novinky.cz

V září 2014 převzal Dimitrij Slonim (vpravo) 
od předsedy Senátu Milana Štěcha stříbrnou  
pamětní medaili Senátu PČR
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Novým ředitelem SLL Janské Lázně, s.p. je od 1. 4. 2017  
Ing. Jiří Rampouch

Po  odvolaném Rudolfu Bublovi, který stál 
v  čele státních léčebných lázní od  roku 2013, 
podniku nyní velí Jiří Rampouch . Zvítězil ve vý-
běrovém řízení a po pár dnech ve funkci posky-
tl rozhovor pro Krkonošský deník .cz .

Přišel jste do Janských Lázní z Lázní Bohda-
neč, co vás vedlo k  tomu, že jste zanechal 
rozdělanou práci a šel do výběrového řízení 
na ředitele státních léčebných lázní?

Pracoval jsem v Bohdanči a v Teplicích nad Beč-
vou pod lázeňskou skupinou tři roky jako finanční 
a následně jako výkonný ředitel. Rozvoj tam byl již 
rozjetý, vše nastavené, nebylo už v podstatě co mě-
nit. Janské Lázně jsem pojal jako výzvu. Vystřídalo 
se tady několik ředitelů, je tady co budovat a tvořit.
Na  rozdíl od  Bohdanče jde o  lázně státní, 
bude tedy nutné k provozu přistupovat po-
někud odlišně?

Určitě bude zajímavé poznat, jak lázně fungují 
jako státní podnik. Moc jich totiž v Česku už není. 
Co vím, tak kromě Janských Lázní ještě Karlova 
Studánka a Bludov. Po loňském vyjmutí Janských 
Lázní z  privatizace předpokládám, že se budou 
dál rozvíjet jako státní podnik. Chtěl bych využít 
svých zkušeností z  působení v  lázeňství. Lázně, 
v  kterých jsem působil, měly vždy něco specific-
kého, něco se tam dělalo maličko lépe, něco zase 
hůř. I  ve  státním podniku je určitě velký prostor 
pro nasdílení znalostí a  zkušeností. Chci využít 
toho, co je jinde lepší a  poradit kolegům, co by 
právě odtud mohli oni dobře využít.
Někteří kritici například ze Svazu pacientů 
dávali v  uplynulých měsících najevo nevoli 

nad tím, že lázně jsou vedené příliš komerč-
ním způsobem. Dá se vůbec dobře hospoda-
řit bez komerce? Jak se k tomu postavíte vy?

Ačkoliv jsme státní podnik, nenašel jsem v his-
torii, že by nás stát nějak výrazně podpořil a něco 
nám tady dal zadarmo. Bez komerce se hospoda-
řit skutečně nedá. Primárním cílem zde však není 
generování zisku, ale aby firma fungovala. Z cyk-
lického vývoje zdravotnictví vyplývá, že jsou lepší 
a horší roky. V těch lepších se musí vytvořit nějaká 
rezerva na ty roky horší.
Rozvoji lázeňství v  této souvislosti napo-
mohla nová úhradová vyhláška, kdy přibyl 
počet pacientů. To máte zřejmě na mysli.

Určitě, lázeňství se automaticky pozvedlo. Po kri-
zi v roce 2012 a 2013 se osvěžilo prodloužením indika-
cí léčby ze tří na čtyři týdny a také větším množstvím 
návrhů ze strany pojišťoven, takže teď je standardní 
lázeňství v dobrých ekonomických číslech.
Pokud vím, tak za rok 2015 se Janské lázně 
dostaly poprvé z červených čísel do zisku.

Ano, bylo to způsobeno tím, že došlo k  dvoj-
násobné obložnosti než v krizových letech. Klienti 
zkrátka přijeli. Ale na druhé straně byl vyvíjen vel-
ký tlak na  růst mezd. Každý rok se zvyšovaly. Je 
třeba vzít v úvahu možnosti lázeňského segmen-
tu, kdy pojišťovny tarify pro lázeňství navýšily loni 
poprvé od roku 2008, a to o čtyři procenta. Takže 
zatímco v klasických nemocnicích se třeba zvyšují 
platy zaměstnanců o deset procent, do  lázeňské 
sféry peníze neplynou tak rychle.
Kolik chybí v Janských Lázních zaměstnanců?

S  náborem lidí je tady trochu problém, ano. 
Chybí nám řádově dvacet lidí, ať už ze zdravotnic-
kého personálu nebo i například gastroprovozu. 
Rád bych to změnil. Chtěl bych, abychom byli fir-
mou, která je pro zaměstnance zajímavá.
Jak to uděláte?

Důležité je s lidmi pracovat, pravidelně s nimi 
být v  kontaktu, mít kvalitního firemního om-
budsmana. Disponujeme ubytováním v  bytech 
a na ubytovnách, což je určitě také důležité.
V  čem vidíte potenciál Janských Lázní do   
budoucna?

Cílem je lázně co nejvíce obsadit, dosáhnout 
co nejvyšší obložnosti v  rámci možných prostor 
a kapacit. Musíme se podrobněji podívat na jed-
notlivé procesy a maličko lázně takříkajíc učesat 
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a  zefektivnit. Myslím, že důležitým specifikem je 
dětská léčebna Vesna. Jde o  jedinečnou kliniku, 
která nemá v  republice ani v  Evropě obdoby. Je 
nutné ji nejen zachovat, ale vytvořit z ní renomo-
vané pracoviště. Vesna je klíčová a v žádném pří-
padě ji nechceme minimalizovat.
V souvislosti s ní se hovoří o investicích, kte-
ré by měly plynout do rekonstrukce budovy.

Vesna jako objekt, ač zajímavý, který krásně 
vypadá, není bohužel ideální stavbou pro zdejší 
klimatické podmínky. Stavěla se navíc v době, kdy 
sem jezdily děti na pobyt samy bez rodičů. Na po-
kojích bydleli malí pacienti po třech, měli společné 
sociálky a podobně. Tento stav už není ideální. Plá-
nujeme změny, chceme si nechat navrhnout od ar-
chitektů jedno patro, abychom viděli, co by bylo 
možné vybudovat i v rámci finančních možností.

Jde o vizi letošního roku?
Už je skoro květen, moc toho nestihneme. Ale 

myslím, že stihneme projekt a  v  dlouhodobém 
horizontu dvou až tří let by mělo ke změnám in-
teriéru Vesny dojít.
Chystáte se spolupracovat s městem?

Vím, že tady jde o nastartovanou určitou sym-
biózu a  provázanost lázní s  městem. Chceme 
spolupracovat, s panem starostou se sejdu příští 
týden. Musíme mimo jiné dořešit opravu silnice, 
která vede městem.
Jaký máte vztah ke Krkonoším?

Bydlím v Poděbradech, hory znám, rád lyžuji, 
provozuji cyklistiku. Jak už jsem řekl – Janské Láz-
ně jsou pro mě výzvou.

Jana Mudrová
Krkonošský deník.cz, 20. 4. 2017

Janský Dvůr prošel rekonstrukcí, zastaralé vybavení nahradilo nové
Lázeňský dům Janský Dvůr v  Janských Láz-

ních se letos na jaře dočkal rekonstrukce . Do in-
teriérů byl navíc umístěn nový moderní nábytek 
včetně postelí . Tím se pro klienty zvýšil komfort 
ubytování . Podle Zuzany Pichlové, marketin-
gové specialistky lázní, bylo původní vybavení 
pokojů zastaralé a přestávalo plnit svou funkci .

„Nový nábytek, hlavně moderní polohova-
telná lůžka ve druhém a třetím patře, jsou plně 
přizpůsobena pacientům se sníženou pohybli-
vostí a po totálních endoprotézách,“ uvedla . Po-
koje jsou vybaveny lednicí a novými televizními 

přijímači s více než dvěma desítkami televizních 
programů . Centrální chodby i pokoje byly vyba-
veny novým úsporným LED osvětlením . 

Budova Janského Dvora má 107 lůžek . Nový 
nábytek významně zpříjemní pobyt klientů ne-
jen při léčbě lázeňské, ale i  léčbě v odborném 
léčebném ústavu, který je v  budově umístěn . 
„Se zvýšením komfortu ubytování se zvýšil 
i jeho standard, nové prostředí je samozřejmě 
příjemnější i  pro všechny zaměstnance, kteří 
v budově Janského Dvora pracují,“ řekl mana-
žer technického úseku Petr Janovec .

Ten zdůraznil, že rekonstrukce budovy včetně 
chodeb, společné prostory zútulnila a prosvětli-
la . Nové řešení se stalo významným architek-
tonickým prvkem v  interiéru centrální chodby 
na každém podlaží . Celý interiér budovy ozvlášt-
nily drobné architektonické detaily . Společné 
chodby zdobí velkoformátové kopie historic-
kých fotografií lázní a budovy Janského Dvora . 

Klienty provázejí celou budovou, přibližují ži-
vot a obrazy z historie Janských Lázní . „Fotogra-
fie jsme získali z vlastních zdrojů i ze soukromých 
sbírek sběratele . Pozoruhodnou a  zajímavou 
koncepci má na svědomí zkušený odborník na vi-
zuální koncepci interiérů Václav Počekajlo z trut-
novské firmy VRAPO, který ve spolupráci s inves-
torem vdechl nový život původně nezajímavému 
prostoru, kde klienti tráví mnoho času v průběhu 
svého pobytu v lázních,“ sdělil Janovec .

hynek@trutnovinky.cz



PhDr. Štefan Grajcár 
Ukázkový příklad aktivního důchodce

V první rubrice tohoto čísla Zpravodaje píšeme o 25. výročí založení Asociace polio v SR. 
V této rubrice Obrazy obrnářů chceme návazně představit nynějšího předsedu a zároveň 
člena výboru Evropské unie polio (EPU). Rozhovor s ním jsme převzali z podkladů pro slo-
venský portál vozičkar.sk.

Predstavte sa
Mám pekných 67 rokov (narodil som sa v r. 1950) 

a  stále mám pocit, že to musí byť nejaká chyba  
v  počtoch, pretože sa na  to vôbec necítim. Sa-
mozrejme, je to len pocit, rodný list či občiansky pre-
ukaz nepustí, starnem rovnako systematicky ako 
všetci naokolo. 

V ranom detstve ako 6-mesačný som prekonal 
detskú obrnu (poliomyelitídu), čo dosť významne 
ovplyvnilo celý môj ďalší život, najmä pokiaľ ide 
o zdravie a s tým súvisiace osobné i kariérové voľ-
by a rozhodnutia. 

Od  útleho detstva som bol pomerne často 
mimo domu, najskôr v detských liečebniach (Bra-
tislava, Janské Lázně, Velké Losiny) neskôr v Det-
skom ústave pre telesne chybných v  Bratislave 
na  Patrónke, kam som prišiel ako piatak a  kde 
som ukončil aj základnú školu. Po strednej škole 
v Poprade som pokračoval na Filozofickej fakulte 
Univerzity Komenského v Bratislave, kde som v r. 
1974 ukončil učiteľské štúdium pedagogickej psy-
chológie a angličtiny. 

Profesionálne som sa uplatnil v  oblasti pora-
denstva, najskôr výchovného, neskôr psychologic-
kého a  posledných dvadsaťpäť rokov najmä tzv. 
kariérového, ktoré má pomáhať ľuďom každého 
veku hľadať a nachádzať pre seba čo najprimera-
nejšie možnosti vzdelávania a  pracovného uplat-
nenia. Posledných päť rokov som pracoval v európ-
skej sieti pre kariérové poradenstvo Euroguidance, 
kde som sa mohol naplno venovať práve tomu, čo 

ma profesionálne zo všetkého najviac napĺňalo, 
teda kariérovému poradenstvu. Hovorím o tom už 
v minulom čase, pretože po viac ako 42 rokoch pra-
covného života som sa rozhodol odísť do starobné-
ho dôchodku. Momentálne sa teda vžívam do tejto 
novej životnej etapy a zatiaľ sa mi to veľmi páči.

Jedným z  mojich životných šťastí a  istôt je moja 
rodina – v lete 2016 sme so svojou manželkou Gizkou 
oslávili našu „plátenú“ či „ľanovú“ svadbu (35. výročie 
sobáša), máme dvoch dnes už dospelých synov, z kto-
rých máme veľkú radosť a vďaka ktorým (teda vlastne 
zatiaľ len vďaka tomu staršiemu) sme sa stali už dvoj-
násobnými starými rodičmi. Je to veľká radosť. 

Koníčkom mi bola dlhé roky najmä práca, po-
pri tom však najmä rodina, tá najužšia, ale aj širšia 
(som zo siedmich detí a  posledné „sčítanie ľudu“, 
ktoré som robil ku koncu minulého roka, ukáza-
lo, že momentálne je nás spolu s potomkami a ich 
potomkami už na  dva autobusy, konkrétne 77). 
Mojou veľkou vášňou sú však od mlada knihy, číta-
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Moje prvé knihy Stužková Svadobný deň
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nie, posledné roky som nemal na ne kvôli iným po-
vinnostiam čas, verím však, že teraz na  dôchodku 
si to aspoň trochu vynahradím. Z koníčkov by som 
spomenul ešte hudbu – tu som v pozícii konzumen-
ta, často zanieteného a  nadšeného, najmä ak ide 
o  „moje“ žánre, klasickú (tzv. vážnu) hudbu, ale aj 
tú súčasnejšiu, beatlesákmi počnúc. V rámci snahy 
o  rozpohybovanie svojho tela som si pred dvoma 
rokmi kúpil handbike, trojkolku na  ručný pohon 
a prvé skúsenosti s týmto pre mňa dovtedy nevída-
ným spôsobom pohybu boli veľmi povzbudzujúce. 
Zistil som však, že ruky mám dnes už slabé na  to, 
aby som sám a bez pomoci zvládal už aj miernejšie 
stúpania či nerovnosti terénu, chcem si preto dať 
k tomu dorobiť nejaký pohon a z handbiku urobiť 
e-handbike. Verím, že takto budem môcť stráviť 
oveľa viac času s týmto svojím najnovším koníčkom. 

Kariérny rast v práci
Za  nasmerovanie svojej kariéry vďačím najprv 

svojej učiteľke slovenčiny na ZDŠ, od ktorej som sa 
dozvedel, že existuje niečo ako psychológia a že by 
som sa možno na  to celkom hodil. Na  angličtinu 
ma naviedol jednak môj otec, ktorý ako chlapec 
strávil niekoľko rokov v Clevelande v USA, no najmä 
môj triedny učiteľ, ktorý bol veľkým fanúšikom sku-
piny Beatles. Jazykovú učebňu vybavenú kabínka-
mi a aparatúrou cez prestávky či po vyučovaní vyu-
žíval aj na našu kultiváciu cez túto hudbu, odvtedy 
som mal k angličtine ako jazyku veľmi dobrý vzťah. 
Mal som však aj šťastie, keďže kombináciu peda-
gogická psychológia – angličtina na FF UK otvorili 
práve v roku, keď som maturoval. 

Moje zdravotné postihnutie (ochrnutie oboch 
dolných končatín a  pravej ruky, dnes už celkom 
slušne rozvinutý PPS s  postihnutím všetkých 
štyroch končatín; celý život chodím o  barlách) 
na moju kariéru malo vplyv snáď len v tom zmy-
sle, že som si vybral kariéru, kde som vedel, že sa 
budem živiť hlavou, nie rukami ani nohami. 

Myslím, že ma moje postihnutie v práci nijako 
významne neovplyvňovalo, keď som potreboval 
niekam pracovne vycestovať, zvládal som to naj-
prv bežnými prostriedkami hromadnej dopravy, 
neskôr mi veľmi pomohlo, že som mohol využívať 
vlastné auto upravené na ručné ovládanie, a to tak 
na cesty do práce, ako aj na pracovné cesty v rámci 
Slovenska či Čiech a Moravy a do blízkeho zahrani-
čia. Za posledné roky som absolvoval desiatky pra-
covných ciest lietadlom, tento spôsob dopravy je 

paradoxne pre nás vďaka štandardným asistenč-
ným službám na všetkých letiskách a vo všetkých 
leteckých spoločnostiach najkomfortnejší. 

Predseda Asociácie polio v SR 
Funkciu predsedu Asociácie polio v SR, ktorá je 

jednou z dvoch republikových špecifických orga-
nizácií Slovenského zväzu telesne postihnutých 
(tou druhou je organizácia ťažko telesne postih-
nutých a vozičkárov), som prevzal v januári 2010, 
a  ak sa nič mimoriadne nestane, mal by som ju 
vykonávať do roku 2020. 

Závažným problémom všetkých, ktorí v detstve 
prekonali detskú obrnu, je skutočnosť, že naše pri-
márne ochorenie, detská obrna – a keď to trochu 
preženiem, tak musím povedať, že sme naň svojím 
spôsobom hrdí a  nedáme si ho len tak vziať – si 
väčšina lekárov, tak odborných, ako aj posudko-
vých, mýli s detskou mozgovou obrnou (DMO). 

Našim najväčším problémom je ale nedostup-
nosť primeranej kúpeľnej starostlivosti. Do  roku 
2003 boli stavy po  poliomyelitíde v  indikačnom 
zozname pre kúpeľnú starostlivosť zaradené v  tzv. 
„x-ke“, čo znamenalo, že na liečenie sme mohli cho-
diť každé dva roky s tým, že takmer všetky náklady 
na kúpeľnú liečbu boli hradené zo zdravotného pois- 
tenia (platili sme si len ten obligátny kúpeľný popla-
tok vtedajších 50 Sk na deň). Od r. 2004 sa to však 
zásadne zmenilo v náš neprospech – dnes sú stavy 
po  poliomyelitíde v  indikačnom zozname zarade-
né do kategórie „B“, čo v praxi znamená, že okrem 
zdravotnej starostlivosti si všetky ostatné služby 
(ubytovanie, stravu, kúpeľný poplatok) musíme hra-
diť sami. Problémom tu je, že až na výnimky je dneš-
ná generácia poliomyelitikov v  poprodukčnom, 
dôchodkovom veku (priemerný vek členov našej 
Asociácie polio je 65 rokov) a zo svojich starobných 
dôchodkov si kúpeľnú starostlivosť za  týchto pod- 
mienok mnohí nemajú šancu zaplatiť. Medicínske 
argumenty však pritom jednoznačne hovoria o tom, 
že opakovaná kúpeľná liečba pre nás neznamená 
luxus, ale redukuje bolesti, udržuje mobilitu, a  tým 
aj pracovnú schopnosť alebo schopnosť existovať 
samostatne a  bez významnejšej cudzej pomoci. 
Kúpeľná liečba by mala byť pre nás neoddeliteľnou 
súčasťou komplexnej zdravotnej starostlivosti. 

Usilujeme sa preto túto situáciu zmeniť, a preto 
sme v  lete 2014 iniciovali petíciu na podporu našej 
požiadavky zmeniť súčasnú kategóriu „B“ v indikač-
nom zozname späť na kategóriu „A“ a súčasne me-
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dzi indikácie zaradiť aj postpoliomyelitický syndróm 
(PPS), ktorý je potrebné ešte zaradiť do  zoznamu 
prioritných chorôb. V  petícii nás vtedy v  priebehu 
necelých štyroch mesiacov podporilo viac ako 7 300 
občanov, čo určite nie je málo, veľmi nám v  tomto 
vtedy pomohli aj naši priatelia v Čechách a na Mo-
rave. Ministerstvo zdravotníctva zatiaľ vyhovelo 
len našej požiadavke zaradiť PPS do zoznamu prio-
ritných chorôb, na splnenie našej druhej a kľúčovej 
požiadavky stále čakáme. Veríme, že sa dočkáme, 
teda že prevážia odborné argumenty, nie finančné. 
I keď – keby sa na to išlo naozaj seriózne cez finanč-
né náklady, muselo by sa dôjsť k  záveru, že nákla-
dy na  pravidelnú kúpeľnú starostlivosť teraz budú 
niekoľkonásobne nižšie ako náklady na  zdravotnú 
a  sociálnu starostlivosť o  túto skupinu pacientov 
o niekoľko málo rokov neskôr, keďže sa kvôli svojmu 
rapídnejšie sa zhoršujúcemu zdravotnému stavu 
jednoducho nebudú vedieť postarať o seba sami… 

Najbližšie plány a úlohy
Boli by sme nesmierne radi, keby sa nám v tom-

to roku podarilo dosiahnuť zmenu v  súčasnej 
legislatíve upravujúcej podmienky kúpeľnej sta-
rostlivosti o  ľudí, ktorí prekonali detskú obrnu 
a mnohí z nich trpia aj postpoliomyelitickým syn-
drómom. Bol by to pre nás ten najúžasnejší dar-
ček k 25. výročiu vzniku našej Asociácie. 

Pri príležitosti tohto okrúhleho jubilea by sme 
v krátkej budúcnosti chceli zorganizovať stretnutie 
s  našimi členmi a  partnerskými polio organizá-
ciami v  susedných krajinách – v  Českej republike, 
Maďarsku, Poľsku a Rakúsku, teda v rozšírenej vy-
šehradskej štvorke. Súčasťou tohto stretnutia by 
mal byť aj odborný seminár, na ktorý by sme chceli 
prizvať odborníkov z týchto krajín, ktorí sa venujú 
zdravotnej starostlivosti o poliomyelitikov. Mala by 

to byť príležitosť na vzájomnú výmenu skúseností 
nielen medzi odborníkmi z týchto krajín, ale aj me-
dzi obrnármi samotnými. 

Sme členmi Európskej únie polio (EPU) a ja sám 
som členom jej užšieho výboru, aj tu by sme chceli 
prispieť k  zintenzívneniu spolupráce organizácií 
poliomyelitikov, najmä pokiaľ ide o zvýšenie citli-
vosti odbornej verejnosti na  naše problémy. Det-
ská obrna dnes u nás nie je akútnou hrozbou, ne-
umierajú na ňu tisíce detí, ako to vo svete bolo pred 
desaťročiami, vlastne ani nie tak dávno. Pacientov 
s touto diagnózou chvalabohu nepribúda – občas 
zvyknem hovoriť, že sme ako partizáni, o pár rokov 
vymrieme. Ale kým sme tu – a pri troche optimizmu 
by sme mohli predpokladať, že tí najmladší z nás 
majú pred sebou ešte zhruba tridsať rokov života – 
mali by sme urobiť všetko pre to, aby sme mohli žiť 
a dožiť dôstojne a čo najplnohodnotnejšie.

Pokiaľ ide o osobné plány, chcel by som sa čo 
najskôr preladiť do  úlohy aktívneho starobného 
dôchodcu. Aktívne starnutie je dnes silná téma 
a rád by som sám išiel v tomto smere príkladom. 
Okrem Asociácie polio a  EPU sa ešte intenzívne 
angažujem aj odborne v  Združení pre kariérové 
poradenstvo a rozvoj kariéry, rád by som preložil 
aj pár odborných vecí. Chcem sa však venovať 
aj svojej rozrastajúcej sa rodinke, to je obrovský 
zdroj energie a radosti zo života.

Při odpočinku

Novoobjavená záľuba pre zvýšenie kondície
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Pozvánka na tradiční setkání přátel na Hálově mlýně 
Přijeďte strávit víkend od  pátku 28. 7. do   

neděle 30. 7. 2017 v krásném prostředí rekreač-
ního střediska Hálův mlýn, Lažánky 42, Veverská 
Bitýška (souřadnice pro navigaci 49°15‘50 .534“N, 
16°22‘2 .469“E) . Doporučený příjezd od Maršova .
Ubytování: 

 ▶ hlavní budova: sociální zařízení + bezbarié-
rový přístup (výtah) – 260 Kč na osobu a noc;

 ▶ posed: sociální zařízení, pozor schodiště – 
260 Kč na osobu a noc;

 ▶ chatky třílůžkové: sociální zařízení společné 
+ bezbariérové – 210 Kč na osobu a noc;
Stravování v  místní restauraci dle indivi- 

duální objednávky . Je také možné využít dobře 
vybavenou kuchyňku včetně ledničky a  auto-
matické pračky .

Informace a přihlášky přijímá Tonda Carda, 
e-mail: tondalida@atlas .cz, tel . 776 116 695, a to 
jen do 15 . 6 . 2017 . 

Těšíme se na vaši účast

Pozvánka na 4. sraz „Šesťáků“ ve Velkých Losinách
Vážení a milí obrnáři, kamarádi, přátelé, do-

volujeme si vás tímto co nejsrdečněji pozvat 
na  již 4 . mezinárodní sraz obrnářů „Šesťáků“, 
který se bude konat 8. až 10. 9. 2017 ve  Vel-
kých Losinách .

Přijďte s námi brouzdat po Losinách i bazé-
nu, posedět, pojíst i popít a zavzpomínat při ky-
taře, kterou s  sebou neodmyslitelně mají naši 
kluci Ondra, Jarek a  Miloš . Podmínkou účasti 
setkání je, že jste se v dětství léčili na „šestce“, 
dnešní Šárce . V  případě zájmu vám zajistíme 
ubytování se snídaní . Večeře jsou v rámci pro-
gramu srazu . Fotografie z archivu jsou vítané .

Přihlášky a bližší info na e-mailech:  
Zdenek1157@seznam .cz, akramat@seznam .cz . 

Průběžné informace k 4 . srazu získáte také na  
Facebooku – SKUPINA LÁZNĚ VELKÉ LOSINY – LVL .

Na nová setkání s Vámi se těší nejen organizá-
toři Zdeněk Špalek, Tamara Kubicová-Pospíšilová 
a Ondra Mocko, ale celá naše obrnářská parta.

Pozvánka do Ratměřic
Tak jako každý rok i  letos zvou manželé 

Vondrejsovi na  výstavu Galerie na  plotě pod 
názvem Ratměřické ptákoviny od  26 . 6 . do   
30 . 9 . 2017 . Budou mít tři hlavní části . První 
z nich bude představována kolekcí velkého po-
čtu portrétů lidí z Ratměřic a okolí a návštěvní-
ků galerie i ze vzdálenějších míst např . z Votic 
a  z  Prahy a  dokonce z  Japonska nebo z  USA . 
Jak říká autor, Vladimír Vondrejs: „Podobizny 

jsem nakreslil podle svých náčrtů, anebo po-
dle fotografií pořízených mou ženou Zinou 
Vondrejsovou při masopustech, lampionových 
průvodech, o poutích, v hospodách i kostelích, 
při různých svátcích a  slavnostech, anebo se-
tkáních a jiných příležitostech .“

Na vaši návštěvu Galerie na plotě se těší Zina 
a Vladimír Vondrejsovi, Ratměřice 33
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Lipecká lípa, nejkrásnější strom
Jak mnozí z vás ví, již několik let probíhá sou-

těž o  nejkrásnější strom roku . V  loňském roce 
se do finále v České republice dostalo dvanáct 
stromů . Dostala se tam také Lipecká lípa z Lip-
ky, vesnice, odkud pocházím . Je to v Železných 
horách, mezi Sečskou přehradou a Hlinskem . 

Lípa je 800 let stará a  obvod kmene má 
904 cm . Panuje kolem ní přímo mystická atmo-
sféra . Kousek od ní stojí starý zámek, sice dost 
zchátralý, ale má nového majitele, takže věřím, 
že bude opět honosný a krásný . Poblíž je hrob-
ka Lipeckých vladyků a rodu Kustošů z 13 . sto-
letí . Vypráví se, že pod lípou tábořil Jan Žižka . 
Před svým útěkem do  Holandska se tam také 
schovával Jan Amos Komenský . Nejzajímavěj-
ší pověst praví, že láska partnerů, kteří se pod 
lípou pomilují, překoná veškerá životní úskalí 
a bude nesmrtelná .

Aby lípa zvítězila a  získala titul nejkrásněj-
šího stromu roku, musela získat nejvíce hlasů . 
Na  internetu se za  60 Kč stáhl arch, na  něj se 
vešlo dvacet hlasujících . Vyplnilo se jméno, by-
dliště a  podpis . Dále se sbíraly staré mobily – 
za jeden odevzdaný starý nebo nefunkční mo-
bil lípa dostala dvacet hlasů . Dalo to opravdu 
hodně starostí, najezdil jsem spoustu kilomet-
rů, navštívil čtrnáct škol, řadu IC, měst, obcí, to-
váren, dílen . Vozil jsem sebou velkou fotografii 
lípy, aby lidé viděli, jakému krásnému stromu 

dávají hlas . Lípa je přeci náš národní strom, 
když kvete, je obalena včeličkami, z jejího kvě-
tu je výborný čaj, lipové dřevo používá hodně 
řezbářů a  vdechují mu nový život v  podobě 
krásných soch . Díky pomoci mé manželky, 
dcer, vnuček a  několika dobrých lidiček jsem 
sehnal 22 700 hlasů . Lipecká lípa zvítězila a zís-
kala titul Nejkrásnější strom roku 2016 s  cel-
kovým ziskem 55 500 hlasů . Na druhém místě 
se umístil strom z Ústí nad Labem a na třetím, 

Ludvik Plašil u lípy první zleva
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strom z  Borovan . Lípa jako jediná postoupila 
do soutěže o nejkrásnější strom Evropy . 

V Evropě se lípa umístila na třetím místě . Sa-
mozřejmě první místo by bylo lepší, ale být třetí 
v Evropě, není také špatné . Dosáhnout na třetí 
místo nebylo vůbec jednoduché . Hlasovalo se 
přes internet zbytečně složitým způsobem . Byli 
jsme čtyři, kdo nesl hlavní tíhu shánění hlasů .

Po skončení hlasování jsme dostali pozván-
ku na vyhodnocení do Bruselu . Počítali jsme sa-
mozřejmě s tím, že si budeme vše platit, pouze 
jsme předpokládali, že organizačně to zajistí 
Nadace Partnerství, lidé a  příroda Brno . Jezdí 
tam každý rok na  vyhodnocení a  mají celou 
akci v Čechách na starosti . Hodně nás zklamali, 

nic nezařídili . Na náš dotaz ohledně ubytování 
nám sdělili: „Ubytujte se někde u metra, abyste 
v Bruselu nebloudili, pošleme vám mapu . Pře-
dem se zaregistrujte, jinak vás do Evropského 
parlamentu nepustí .“ Vrchol byl, když nám na-
psali – „zajistěte televizi“ . Takové jednání jsme 
nečekali a na protest jsme do Bruselu nejeli . Pro 
nás je nejdůležitější, že Lipecká lípa je v České 
republice na prvním místě a v Evropě na pěk-
ném třetím .

Na závěr mnohokrát děkuji všem obrnářům, 
kteří dali lípě hlas a pomohli tak dosáhnout vý-
razných úspěchů .

Ludvík Plašil, fotograf (www.foto-plasil.cz)
Foto lípy: autor 

Nový park u Sanssouci 
V  prosinci loňského roku předala firma  

KAVYL s .r .o . městu Janské Lázně do užívání do-
končenou akci „Park u Sanssouci Janské Lázně“ 
realizovanou za finanční podpory SFŽP . Úpravy 
zahrnovaly malý průchozí parčík na křižovatce 
ulic Lesní a  Rekreační u  restaurace Sanssouci . 
Dříve sloužil park pouze jako průchozí prostor 
s  lavičkami, čtyřmi stromy a  chybějícím keřo-
vým patrem . Účelem stavby bylo realizovat 
v těchto místech nový parčík s odpočinkovým 
místem a  zakomponovat do  prostoru parku 
dřevěnou sochu zbrojnoše Jana z  Chockova . 
Tento zbrojnoš rytíře Albrechta z  Trautenber-
ku byl podle trutnovského kronikáře Simona 
Hüttla dne 6 . června roku 1006 objevitelem 
teplého pramene v dnešních Janských Lázních . 
Tento pramen pak po  něm byl pojmenován 
jako pramen Janův . 

V parku byl začleněn nový zpevněný chod-
ník, lavičky, odpadkové koše a  hlavně nová 
zeleň pro celkové zpříjemnění prostoru parku . 
Návrh se odrážel od  usazení sochy zbrojnoše 
Jana do jihozápadní části parku . Podél severní 
strany parku a napříč jeho středem vede zpev-
něný chodník o šířce 1,5 m, který je lemovaný 
žulovými kostkami . Cesta vychází z  původní 
vyšlapané cesty a  kopíruje tak potřebu oby-
vatel si zkracovat trasu parkem . Podél chodní-
ku jsou umístěny tři lavičky a  dva odpadkové 
koše . Stromy jsou většinou zachovány, pokáce-
ny byly pouze dvě malé tuje při okraji silnice . 
Nová výsadba je bohatá na trvalky, traviny, ale 
i několik vzrostlých stromů a keřů . 

V loňském roce při Zahájení lázeňské sezóny 
zde byl příslušníkem české větve rodu Schwan-
zenbergů, nositelem dědičného šlechtického 
titulu a  potomkem zakladatele lázní panem 
Karlem Schwarzenbergem slavnostně zasazen 
pamětní strom a současně byl odhalen hranič-
ní kámen – mezník, který nese letopočet 1752 
a  určoval hranice tehdejšího panství . Socha 
zbrojnoše Jana je usazena do  záhonu a  je le-
mována ze všech stran výsadbou . Mezi sochu 
a cestu byly umístěny litinové sloupky s řetězy 
jako prevence proti vandalismu . 

Ing. P. Straka, vedoucí TH odboru 
MěÚ (Fontána 1-2017)
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Opět v Slatinicích
Ve Slatinicích se nám letos v dubnu s Láďou 

opět líbilo . Byli jsme tam počtvrté . Lázně jsou 
soukromé, hezky se o nás starali . Hodně proce-
dur, dobré jídlo, milí lidé, díky novoročence nás 
znají jménem a vřele nás vítali .

Kultura je každý den . Taneční večery, hud-
ba k  poslechu, cimbálovka, večer s  Waldema-
rem Matuškou, povídání o  výtvarném umění, 

promítání filmů, různé kvízy, pyžamové párty . 
Procházky s  doprovodem, návštěva galerií 
v Olomouci . Sirná voda, která čistí tělo . Cítím se 
výborně a dobře se mi chodí .

Užili jsme si to i s Aďkou a Karlem Vlasákovými . 
Atmosféru v Slatinicích dokládám fotografiemi .

Zdena Jandusová z Prahy

Jsme plní vervy a bodujeme
Nějakou dobu nám to trvalo s  naším diva-

délkem Verva, než jsme se odhodlali, ale na-
konec jsme „do  toho šli“ . Tedy ne „do  toho“ 
ale spíše „na  to“, a  to na  soutěž amatérských 
divadel . Byli jsme zvědaví, co asi naši kolegové 
amatéři a poroty řeknou na herce, kteří dílem 
pajdají, dílem nekoukají .

No, rovnou mohu říci, že nás ochotníci slupli 
jako malinu . Se zájmem – a se zájmem nelíčeným 
– se vyptávali, jak to děláme, jak se učíme role, jak 
vytváříme kostýmy a kulisy . Porotám sice chvilku 
trvalo, než si na nás zvykli, ale velmi brzo jim došlo, 
že od nás nemohou čekat taneční či vůbec pohy-
bové kreace, zato máme kvalitní výběr repertoáru 
vlastního i přejatého, dobrou výslovnost a hlavně 
výbornou hudbu . (Jak by ne, když máme mezi se-
bou absolventy konzervatoře .) Že si na nás zvykli, 
o  tom svědčí nedávná reakce na  naši přihlášku 

na jednu z přehlídek . Napsali jsme radši předem, 
že jsme integrované divadlo, na což nám stručně 
odepsali: „My víme, co jste zač .“

Na poslední přehlídce v rámci Amatérské di-
vadelní asociace POPAD jsme dokonce dostali 
čestné uznání za  naše výkony (jeden, prosím, 
i  moje maličkost) za  hru Boží mlýny, komedii 
s mírně detektivní zápletkou z pera naší princi-
pálky Dany Skalové . Členové poroty nám přís-
ně nařídili, aby Verva do  dalšího podzimního 
kola připravila něco nového, protože s  námi 
najisto počítají .

Publiku se asi také líbíme, když nás několi-
krát poctilo cenou diváka . Já osobně si myslím, 
že je to proto, že si nehrajeme na velké umění, 
ale děláme to rádi, rádi bavíme sebe i  diváky 
a prostě jsme plní vervy . Inu, jsme Verva .

PhDr. Líba Zušťáková
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Eliška Misáková zemřela na dětskou obrnu, dostala in memoriam  
zlato jako jediná v historii olympiád

Česká televize odvy-
sílala dokument Zlato 
pro Elišku věnován pa-
mátce Elišky Misákové, 
české sportovní gym-
nastky, členky zlaté-
ho československého 
družstva na  olympij-
ských hrách v Londýně 
v roce 1948 . Upozornil 
mě na  to náš expřed-
seda, pan Jindra Be-

neš . Titulek je pro nás zajímavý, proto jsem se 
podívala na web, abych zjistila podrobnosti . 

Jedna z největších nadějí
Kde se vzala Eliška Misáková? Patřila k  nej-

větším nadějím gymnastického týmu, z něhož 
si ústrky z her v Berlíně 1936, kde rozhodčí stra-
nili domácím závodnicím a československému 
kolektivu přiřkli „jen“ stříbrné medaile, pama-
tovala pouze vedoucí Vlasta Děkanová a  také 
nejstarší členka Zdena Veřmiřovská . Eliška 
Misáková vyrůstala ve Vyškově v rodině želez-
ničního výpravčího, byla nejmladší ze tří sester . 
Společně se sestrou Miloslavou cvičila ve vyš-
kovském Sokole .

Obě starší sestry postupně našly uplatnění 
v  Praze, a  Eliška je následovala po  smrti rodi-
čů v roce 1947 . Tam společně se sestrou přešly 
do vinohradského Sokola a obě se kvalifikovaly 
do družstva Československé obce sokolské, jež 
se připravovalo na  olympijské hry v  Londýně . 
A právě v metropoli na Temži se začal odvíjet 
smutný příběh, který zúžil radost ze zlatého 
úspěchu gymnastek na minimum .

„S  Eliškou jsem se víc poznala asi rok před 
olympiádou, zdobila ji pracovitost, píle a hou-
ževnatost,“ vybavuje si členka vítězného týmu 
Věra Růžičková, jedna z  posledních tří žijících 
tehdejších gymnastek . „Do Londýna jsme letě-
ly plné očekávání, od vedoucí týmu Vlasty Dě-
kanové, bývalé mistryně světa, jsme vyzvídaly, 
jak to na  mezinárodních závodech ve  světě 
vlastně chodí,“ dodává .

Na  Londýn a  olympijskou atmosféru nikdy 
nezapomene . „Byl to pro nás obrovský zážitek . 
Poprvé v životě jsme letěly letadlem, Londýn ješ-

tě nesl zřetelné stopy po bombardování, přesto 
byla atmosféra velkého sportovního svátku úžas-
ná . První dojmy byly, že šlo o Hry radosti, po vál-
ce se nám všechno zdálo krásné . Němci a Japonci 
měli olympiádu zakázanou, zastoupení ještě ne-
měl ani tehdejší Sovětský svaz . Velkým zážitkem 
bylo potkat se s Američany, černochy nebo Indy, 
vidět poprvé pomeranče a čokoládu,“ vzpomíná . 
Olympijská vesnice tehdy neexistovala . „Bydlely 
jsme na vysokoškolských kolejích, měly jsme vol-
né jízdenky na autobusy a metro,“ líčí Růžičková .

Věra Růžičková byla původně nominovaná 
do  olympijského družstva jako devátá gym-
nastka čili náhradnice . Nejmladší ze všech, byť 
jako jediná byla už tehdy vdaná .

Gymnastické soutěže byly na  programu až 
v  závěru her, proto sokolští gymnasté a  gym-
nastky přiletěli až v jejich polovině . 

Diagnóza: dětská obrna
„Už v  letadle bylo Elišce špatně, mysleli 

jsme, že má příznaky chřipky,“ vzpomíná Růžič-
ková na počátek tragédie, na jejímž konci byla 
smrt jedenadvacetileté gymnastky . V Londýně 

Československé gymnastky, 
uprostřed s Eliškou Misákovou
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se však její zdravotní stav zhoršoval, během 
týdne se přidaly bolesti hlavy a horečky, takže 
byla povolána Růžičková .

Misákovou hospitalizovali v  nemocnici 
v Northwoodu . Odtud byla vzápětí převezena 
na  infekční oddělení nemocnice v  Uxbridge, 
kde lékaři diagnostikovali dětskou obrnu . Lé-
kař výpravy Zdeněk Hornof, který onemocnění 
sám prodělal, jí poskytl svou krev – odborníci 
se domnívali, že právě taková krev bude mít 
protilátky a pomůže . Marně . Elišku Misákovou 
navštívily kamarádky z družstva, ale mohly se 
na ni dívat jen přes sklo .

Ležela sevřena v železných plících . Nemohla 
mluvit, ochrnuly jí ruce, druhý den nohy . „A při-
dělili nám zdravotní sestru, která všem denně 
měřila teplotu . Působilo to velmi depresivně,“ 
vypráví Růžičková . Dívky a mladé ženy dosta-
ly strach nejen o  kamarádku, ale podvědomě 
také každá sama o sebe .

V takové atmosféře nastupovaly českosloven-
ské gymnastky k olympijské soutěži, kterou po-
řadatelé museli kvůli počasí přesunout z otevře-

ného stadionu ve Wembley pod střechu Empress 
Hall v Kensingtonu . A družstvo triumfovalo .

„Při cvičení jsme se snažily soustředit se 
na  výkon, a  řekly jsme si, že musíme bojovat . 
Nejen za sebe, ale hlavně za Elišku,“ líčí Růžič-
ková . „Ale ona, bohužel, v té době už ani nevě-
děla, že závodíme . Těsně po vítězném závodě 
jsme se dozvěděly, že Eliška zemřela .“ Během 
vyhlášení byl na  československé vlajce černý 
šátek a  vítězky plakaly… Diváci si mysleli, že 
jsou to slzy štěstí . Byla to ale směs radosti a ob-
rovského smutku zároveň .

V Londýně musely gymnastky zůstat o ně-
kolik dní déle . Tehdy nemohlo být převezeno 
Eliščino infikované tělo, a tak čekaly, až ji zpo-
pelní . Na  palubě s  sebou vezly zlaté olympij-
ské medaile i  urnu kamarádky . Velkou radost 
z vítězství gymnastek zkalil hluboký zármutek . 
A nic nemohla napravit ani skutečnost, že Me-
zinárodní olympijský výbor udělil Elišce Misá-
kové zlatou medaili in memoriam . Jako první-
mu a dosud jedinému sportovci v historii .

Z internetu sestavila mm

Jak řešit dálniční známku na Slovensku
Všichni, kdo vlastníme evropskou vozíčkář-

skou kartu, máme v  zahraničí pouze meziná-
rodně uznaný nárok na  parkovací místo . Jako 
obyvatele České republiky nás od  dálničních 
poplatků osvobozuje pouze na  našem území . 
Všude v  Evropě jsou dálnice zpoplatněny pro 
zahraniční držitele parkovacího průkazu . 

Existuje jen jedna výjimka, a tou je Sloven-
sko . Díky mezistátní dohodě může český držitel 
karty jezdit bezplatně i tam . 

Na webových stránkách www.svetmobility.sk/ 
sk/clanok/postup-ako-sa-registrovat-pre-osoby-
-tzp-v-nds-na-oslobodenie-od-platenia-dialnicnej- 
-znamky/629 naleznete postup, jak se zaregist-
rovat pro osoby těžce zdravotně postižené v Ná-
rodnej diaľničnej spoločnosti (NDS) na osvobo-
zení od  placení dálniční známky . Osvobozeny 
od poplatků za dálniční známku můžou být jen 
osoby, které jsou držiteli parkovacího průkazu 
pro fyzickou osobu se zdravotním postižením .

Je třeba předem dodat (NDS) žádost na pře-
depsaném formuláři (viz tiskopis) a kopii dokla-
dů: kopii parkovacího průkazu a kopii o osvěd-
čení o  evidenci část II . nebo kopii osvědčení 
o evidenci anebo kopii technického průkazu vo-
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zidla . To vše klasickou poštou nebo elektronicky 
přes www .eznamka .sk . NDS vám do 30 dnů do-
ručí podklady o registraci . Je tedy potřeba začít 
jednat v dostatečném předstihu před plánova-
nou cestou . 

Ostatní státy poskytují úlevy od  mýtného 
pouze svým občanům, což platí i  pro Českou 
republiku . Takže má-li za  vámi přijet tělesně 
postižená návštěva ze zahraničí, i  ona si musí 
pořídit dálniční známku . 

Poznámka redakce: 
Již před rokem jsem e-mailem jménem členů Aso-
ciace polio podala dotaz na  Národnú diaľničnú 
spoločnosť, jestli výše popsané opravdu platí. 
Do  dnešního dne i  po  urgencích jsem nedostala 
odpověď. Naopak, mám informaci, že jeden náš 
člen nepochodil. Pokud máte i vy nějakou zkuše-
nost s  vyřizováním bezplatného ježdění po  slo-
venských dálnicích, dejte nám vědět. 

mm

CAR CLUB nabízí snížení nákladů na provoz vozidla
Karta CCS Handy Limit

Jeden z  benefitů karty Handy Card je pro 
hendikepované motoristy sleva na  pohonné 
hmoty v celé ČR . Pomocí karty CCS Handy Li-
mit, která je určena pouze pro majitele karet 
Handy Card, je možné čerpat pohonné hmoty 
se slevou 0,85 Kč/litr u více než 300 čerpacích 
stanic v celé síti čerpacích stanic MOL ČR .

U zbývajících čerpacích stanic v síti CCS je plat-
ná sleva 0,35 Kč/litr . Mapu 2045 čerpacích stanic 
v ČR akceptujících karty CCS naleznete na www .
ccs .cz a v mobilní aplikaci TankNavigator .

Karta CCS Handy Limit je zcela zdarma a bez 
poplatků, s  velmi vstřícnými podmínkami (viz 
ceník) . O vystavení karty CCS Handy Limit mů-

žete požádat vyplněním jednoduchého objed-
návkového formuláře . Naleznete ho v přílohách 
na  http://www .carclub .cz/handy-card/partneri/
ccs . Karta CCS Handy Limit je určena i pro orga-
nizace a spolky sdružující osoby s hendikepem, 
včetně chráněných dílen . Karta vám bude vysta-
vena společností CCS a zaslána na vámi uvede-
nou adresu .

Rádi vám poradíme s žádostí o kartu Handy 
Card nebo kartu CCS Handy Limit .

Obraťte se s  důvěrou na  naše Zákaznické 
centrum, telefon 739  306  714 nebo e-mail: 
info@carclub .cz .

Carclub.cz
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Závodník Kaštan zkonstruoval nové vozítko, 
tříkolka pomůže invalidům

Elektrickou tříkolku, která pomůže lidem 
upoutaným na  invalidní vozík pohybovat se 
nejen po veřejných komunikacích, ale i v příro-
dě, navrhl a uvádí na trh velkomeziříčský moto-
cyklový závodník a konstruktér Ivo Kaštan . Jez-
dec vozítko pod názvem Rid-e, které je vlastně 
invalidní vozík zkombinovaný s  motocyklem, 
ovládá rukama pomocí řídítek, na  nichž jsou 
umístěny veškeré ovládací prvky .

„Hlavním cílem je dát lidem se sníženou 
pohyblivostí možnost přepravy na větší vzdá-
lenosti nejen po  veřejných komunikacích, ale 
i  mimo ně . V  současnosti nabízené elektrické 
vozíky pro tělesně postižené jsou limitovány 
nízkou rychlostí, obtížným ovládáním, krátkým 
dojezdem, velkou hmotností a  zejména vyso-
kou cenou,“ uvedl Ivo Kaštan . 

„Podařilo se nám spojit komponenty z  leh-
kého elektrického motocyklu s  aktivním me-

chanickým vozíkem, který je svojí konstrukcí 
a ergonomií uzpůsoben pro tělesně postižené 
lidi,“ upřesnil Kaštan .

Vozík se dá od motocyklového pohonu od-
pojit, takže může svému majiteli sloužit i  sa-
mostatně, například jako nouzový transportní . 
V  případě, že zdravotně handicapovaný chce 
vyjet ven, stačí jej zase připojit .

„Tříkolka umožňuje postiženému člověku 
jezdit na relativně dlouhé trasy na silnici i v te-
rénu . Na silnici je nastavena tak, aby nepřekro-
čila pětadvacet kilometrů v  hodině, ale mimo 
silnice je možné jet až padesátikilometrovou 
rychlostí . Pětadvacítkou je možné ujet až osm-
desát kilometrů a  padesátkou asi padesát ki-
lometrů na  jedno nabití baterie . Zákazník ale 
může mít baterii i jednou tak velkou, takže do-
jezd pak může být třeba až kolem sto padesáti 
kilometrů,“ přiblížil Ivo Kaštan .

S pomocí elektrické tříkolky Rid-e se handicapované osoby dostanou například i do přírody,  
tedy do míst, kam by se jen s invalidním vozíkem nepodívaly.
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Řidičský průkaz není třeba, pojištění rovněž 
ne, do osmnácti let věku je na tříkolce povinná 
helma jako u jízdního kola . A kolik takové vozítko 
v základní verzi, které tělesně postiženým lidem 
pomůže k větší soběstačnosti, bude stát? „Zavá-
děcí cena pro prvních zhruba padesát kusů bude 
sto patnáct tisíc korun . Pak ještě může dojít k ně-
jakým drobným vylepšením na základě předvá-
děček, které jsme uspořádali přímo s postižený-
mi lidmi, a ti nám ještě přispěli různými cennými 
poznatky . Cena dalších kusů se poté bude pohy-
bovat zhruba kolem sto padesáti tisíc korun, aby 
na tom první zákazníci netratili,“ sdělil Kaštan .

V budoucnu se s využitím systému elektric-
kého vozíku počítá nejen pro handicapované 
osoby . „Další variantou bude poměrně svižný 
golfový vozík, protože golfových hřišť stále 

přibývá . V  současné době se připravují před-
váděčky a zkoušky,“ poznamenal Kaštan s tím, 
že další verze má být určena pro jednodušší 
a  rychlejší pohyb seniorů . „Použití by mohlo 
být kupříkladu v půjčovnách . Například v Praze 
jsou půjčovny segwayů, ale ty každý senior vy-
užívat nemůže . Náš vozík by pohodlně seniora 
dopravil, kam by chtěl, takže aniž by se unavil, 
mohl by v relativně krátké době vidět půl Pra-
hy,“ konstatoval Ivo Kaštan .

Uplatnění by elektrické vozítko mohlo najít 
například i jako dvoumístné . „Tuto verzi by pak 
mohly využívat třeba maminky, které mají po-
stižené dítě do 15 let věku, pokud by si s ním 
chtěly někam vyjet,“ dodal meziříčský motocy-
klový závodník .

http://zdarsky.denik.cz 

Vozíčkář v domě
Bydlíme s manželem v domě, kde jsou byty 

speciálního určení pro lidi na vozíku . Ve větši-
ně bytů je i nějaký „choďák“, jako jsem já . Jsem 
profesionál pracující v oboru mnoho let a mám 
radost, že manžel má k dispozici vše, co potře-
buje, a způsobem, jakým potřebuje . Velmi nám 
to usnadňuje život – jemu, že je plně nezávislý 
a soběstačný, mně, že zatím – až na mimořád-
né situace – nepotřebuje asistenci .

Od přátel, kteří bydlí v paneláku, mám zají-
mavou zkušenost . Pokud v  domě bydlí vozíč-
kář – bez ohledu na to, zda to je dospělý člověk 
nebo rodina s  dítětem na  vozíku, velmi často 
bývá pro ostatní spolubydlící v  domě a  okolí 
obrovským přínosem . Běžný smrtelník nemá 
představu, co život na  vozíku obnáší . A  díky 
svému sousedovi udělá i toto poznání . Zjistí, že 
tam, kde on překročí sněhovou bariéru, vozíč-
kář se musí dostat na místo, kde je možné sjet . 

Uvědomí si, jak je důležité nechat na parkovišti 
1,5 m mezeru na  straně řidiče; vidí, že nákupy 
nelze nosit v rukou, které jsou potřeba na po-
hon vozíku .

Přesedání do  automobilu, nakládání vozí-
ku… kolik takových situací je možné vyjmeno-
vat . Chodící člověk si uvědomí, jakým darem je 
zdraví, kolik situací musel a musí každodenně 
člověk s  mobilitou na  vozíku překonávat . Je 
motivací, ukázkou silné vůle, a  také reality, že 
nikdo nemáme nic nastálo, protože, i  když si 
všichni myslíme, že nás se to netýká, tak na tom 
vozíku můžeme zítra sedět také . A je-li vozíčkář 
komunikativní a dokáže být i vlídný a přátelský, 
nenásilnou formou vychovává chodící popula-
ci k respektu k těm, kteří takové štěstí neměli, 
a obecně k vzájemné úctě mezi lidmi . 
Lia Vašíčková, lékařka, členka rady Konta Bariéry

Můžeš 3/2016

Nabídka pro členy AP bydlící v Praze 10
Svaz tělesně postižených v ČR z .s ., obvodní 

organizace Praha 10, nabízí členům AP za zvý-
hodněné ceny využít možnosti rehabilitačních 
pobytů, masáží, kosmetiky, šití a plavání v bez-
bariérovém plaveckém bazénu v  Praze-Cho-
dově . Podmínkou je členství v této organizaci, 
členský poplatek činí 50 Kč ročně .

Podrobné informace sdělí předsedkyně paní 
E . Holubová, tel . 736 509 857 . Případně je možné 
zajít osobně se informovat přímo do sídla sva-
zu každé pondělí v době od 13 .00 do 16 .00 hod . 
na adrese Murmanská 13, Praha 10 .

J. Šebestová
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